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به مناسبت 25 آذر
 روز پژوهش

لزوم توجه به 
اولویت های پژوهشی

■  با مسوولیت سردبیر

بهترین  یافتن  برای  را تلاش  پژوهش 
راهکار  برای حل مشکلات می دانند که 
با مطالعه ی آگاهانه، برنامه ریزی شده و 
روشمند به دست می آید.نگاه پژوهشگر 
به مسایل اطراف نقادانه و موشکافانه 
است او برای رفع مشکلات جامعه به 

دنبال  بهترین راهکاراست.
توسعه  و  پیشرفت  ضامن  پژوهش 
ی پایدار در هر کشوری است. بدون 
انجام پژوهش هیچ یک از امور پویایی 
و نشاط نخواهد داشت. داشتن رویکرد 
می تواند  پرسشگر  ذهن  و  پژوهشی 
مانع اتلاف وقت و سرمایه شده و به 
پیشرفت امور و رسیدن به سرانجامی 
قابل قبول کمک کند.در واقع چگونگی 
و  پژوهشی  و  علمی  تحقیقات  انجام 
جامعه ای  هر  در  تواند  می  آن  میزان 
زمینه ساز توسعه و پیشرفت آن جامعه 
است  شرطی  به  اینها  همه  باشد.البته 
که استفاده مفید و موثر از ظرفیت های 
موجود تحقیقاتی و پژوهشی شود. اگر 
 ، مهم  مسایل  در خصوص  مسوولان 
تصمیمات را مبتنی برعملیات پژوهشی 
برنامه ریزی شده و مدون بگیرند، نتایج 

مطلوبی به دست خواهد آمد.
و اما  مساله ای که مقصود این نوشتار 
پژوهش  در  آنچه  که  است  این  است 
تعیین  دارد  اهمیت  همه  از  بیش 

اولویت  های پژوهشی است.
پژوهش هایی که بدون اولویت بندی 
وبدون نیاز سنجی انجام می شوند نه 
تنها  نمی توانند کمک کننده باشند بلکه 
باری به مشکلات افزوده و فقط موجب 

از بین رفتن وقت و سرمایه می شوند.
امروز متاسفانه کاربردی نبودن، تکراری 
و فاقد  خلاقیت و نوآوری بودن دامنگیر 
فعالیت های پژوهشی شده است بنابراین  
توجه به مشخص بودن نیازها و اولویت 

های پژوهشی بسیار اهمیت دارد.
موضوعات  بندی  دسته  و  شناسایی 
پژوهشی و اولویت بندی آنها و سنجش 
میزان اهمیت آن ها فرآیندی است که در 
خصوص همه ی فعالیت های پژوهشی 
انجام شود  دقت  با  و  درستی  به  باید 
تا نتیجه ی مفید و رضایت بخشی به 
دست آید.اولویت بندی در پژوهش ، 
تخصیص سرمایه های مالی و انسانی را 
هدفمند کرده، به  حل مشکلات و بهره 

مندی از فرصت ها کمک می کند. 

یادداشت اول زلزله زدگان رامیان ۲۱میلیارد ریال 
کمک هزینه اسکان  موقت دریافت کردند

ساخت دستگاه آنالیز گیرایی
 و رئولوژی چسب برای

 پژوهش زمینه ساز 
توسعه فراگیر 
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در  گلستان  استان  تجارت  و  معدن  سازمان صنعت  رئیس 
هشتمین جلسه کمیسیون نظارت مرکز استان گلستان گفت: 
نظارتها باید گسترده تر شود و از فعالیت صنوفی که مخل 
اجرای پروتکلهای بهداشتی هستند جلوگیری شود. به گزارش 
روابط عمومی سازمان صنعت معدن و تجارت استان گلستان، 
حسین طلوعیان گفت: تعطیلی صنوف طی چند هفته گذشته 
باعث شد تا وضعیت شهرهای مختلف کشور و استان از نظر 
شیوع ویروس کرونا بهبود یابد و بسیاری از شهرها از وضعیت 

قرمز خارج شده و شرایط برای فعالیت صنوف فراهم شد. وی 
افزود: اگر پروتکلهای بهداشتی توسط صنوف و مردم رعایت 
نشود این شرایط تداوم نخواهد داشت و قرمز شدن وضعیت 
شیوع این ویروس منحوس، صنوف را مجددا به تعطیلی خواهد 
کشاند، لذا از تمامی فعالان بازار تقاضا داریم نسبت به رعایت 
پروتکلهای بهداشتی حساس باشند. طلوعیان همچنین گفت: 
لازم است نظارتها گسترده تر شود و از فعالیت صنوفی که مخل 
اجرای پروتکلهای بهداشتی هستند جلوگیری شود تا مجددا 

شاهد تعطیلی صنوف نباشیم و بازاریان محترم بیش از این 
آسیب نبینند. وی در خصوص فعالیت دستفروشان در سطح 
استان نیز گفت: با عنایت به این که یک مغازه دار باید اجاره 
مغازه، حق اشتراک و مصرف آب و برق و گاز و مالیات و 
اتحادیه را پرداخت کند، فعالیت دستفروشان اجحاف در حق 
صنوف است و از طرفی نظارت بر واحدهای صنفی پروانه دار 
بسیار راحت تر از دستفروشانی است که هیچ مجوزی ندارند، 

لذا ما با فعالیت دستفروشان مخالف هستیم.

  

نیازمند نظارت 
گسترده هستیم 

ما استاد نداشتیم 
بازنشر گفتگوی گلشن مهر با زنده یاد استاد جواد داوری :
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ایجاد پایگاه قایقرانی
 در شهرستان ترکمن

استاندار گلستان با رییس فدراسیون قایقرانی 
جمهوری اسلامی ایران دیدار کرد و در این 
در  گلستان  قایقرانی  پایگاه  ایجاد  بر  دیدار 
شهرستان ترکمن تاکید شد. به گزارش روابط 
حق  هادی  گلستان،  استانداری  عمومی 
شناس در دیدار با علیرضا سهرابیان رییس 
فدراسیون قایقرانی با حضور برزمینی مدیر 
کرد:  تصریح  استان  و جوانان  کل ورزش 
ورزش  حوزه  در  مستعد  استانی  گلستان 
های آبی خصوصاً قایقرانی است و حمایت 
رشد  زمینه  تواند  می  قایقرانی  فدراسیون 
ورزشکاران این استان را فراهم آورد. وی 
افزود: تلاش داریم تیمی از گلستان در لیگ 
سال آینده قایقرانی کشور حضور داشته باشد 
و در این مسیر استان به حمایت فدراسیون 
وجود  گفت:  گلستان  استاندار  دارد.  نیاز 
ورزشکاران موفقی همچون عادل مجللی 
در گلستان الگوی ارزشمندی برای علاقه 
مندان به ورزش قایقرانی است و امیدواریم 
در آینده شاید ظهور ورزشکاران با اخلاق 
گلستانی دیگری در این ورزش باشیم. لازم 
به ذکر است در این دیدار سهرابیان نیز از 
موارد عنوان شده در حوزه قایقرانی گلستان 
استقبال کرد و ابراز امیدواری کرد با حمایت 
استاندار و مجموعه ورزش و جوانان استان 
شاهد رشد و پیشرفت ورزش قایقرانی در 

گلستان باشیم.

ذخیره فرآورده های خونی
 به 7 روز افزایش یافت

انتقال خون گلستان گفت: ذخایر  مدیرکل 
فرآورده های خونی گلستان با همت مردم 
از حالت بحران خارج شده و به هفت روز 
رسیده است اما همچنان نیازمند اهدای خون 
سید  عمومی،  روابط  گزارش  به  هستیم. 
صادق بنی عقیل اظهارکرد: هرچند ذخایر 
اما  است  مطلوب  حد  در  گلستان  خونی 
همچنان به اهدای خون، پلاکت و پلاسما 
نیازمند هستیم. بنی عقیل گفت: نیاز به خون 
و فرآورده های خونی همیشگی است لذا با 
توجه به شرایط کرونا و سرمای هوا از مردم 
می خواهیم طی ماه های آینده، اهدای خون 
را در برنامه خود قرار دهند. مدیرکل انتقال 
خون گلستان بیان کرد: مردم می توانند تنها 
برای اهدای پلاکت مراجعه کرده و در سال 
می توانند ۲۴ بار اهدای پلاکت داشته باشند. 
بنی عقیل همچنین از راه اندازی سامانه نوبت 
دهی اینترنتی برای اهدای خون در استان خبر 
داد. وی اضافه کرد: پایگاه های انتقال خون 
گرگان و گنبدکاووس صبح تا بعدازظهر و 
پایگاه علی آبادکتول هم در ساعات اداری 
پذیرایی مردم نوعدوست برای اهدای خون 
در شهرهای  کرد:  اضافه  عقیل  بنی  است. 
کردکوی، بندرگز، آزادشهر و آق قلا، مردم 
طبق برنامه اعلام شده می توانند به این مراکز 

مراجعه کنند.

 مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری گلستان 
با اشاره به اهمیت حفظ خاک برای بهبود 
وضعیت کشاورزی و معیشت بهره برداران 
برای  سرمایه گذاری  ضرورت  بر  استان 
جلوگیری از فرسایش بیشتر خاک استان 
عمومی،  روابط  گزارش  به  کرد.  تاکید 
ابوطالب قزل سفلو در همایش مجازی 
اظهار  خاک  جهانی  روز  گرامی داشت 
بارش  و  اقلیم  تغییر  خاک،  نوع  داشت: 
های رگباری در سال های اخیر، موجب 
فرسایش شدید خاک در گلستان شده که 
نمونه بازر آن ایجاد خندق و ورود رسوب 
به مخازن سدها است. وی بر برپایی نشست 
های تخصصی در خصوص آگاهی دادن 
به اهمیت خاک و حساس شدن نسبت به 
حفظ و نگهداری آن در استان تاکید کرد. 
رییس سازمان جهادکشاورزی گلستان نیز 
در این همایش مجازی گفت: مدیریت 
حفظ خاک به دلیل تاثیر آن بر کیفیت و 
کمیت تولیدات باید بیش از پیش مورد 
توجه قرار بگیرد. مختار مهاجر افزود: در 
اراضی  از  حال حاضر ۲۸۰ هزار هکتار 
ساختار  و  آبرفت  معرض  در  گلستان 
شکننده و تخریب قرار دارد که مدیریت 
این زمین ها ضروری است. وی همچنین بر 
بازنگری مطالعات خاک کشاورزی گلستان 

تاکید کرد. مدیرکل امور اراضی سازمان 
جهادکشاورزی گلستان هم نداشتن سند 
آمایش را یکی از خلاهای مهم در مسیر 
و  دانست  استان  پایداری و حفظ خاک 
گفت: دسترسی به این سند از تغییر کاربری 
استان  کشاورزی  مرغوب  های  زمین 
جلوگیری خواهد کرد. حسن خسروی 
میلیون  یک  جمعیت  درصد   ۵۰ افزود: 
روستاها  در  گلستان  نفری  هزار  و ۸۶۹ 
زندگی می کنند که هر ۱۰ سال یکبار برای 
بازنگری طرح هادی این روستاها، حدود 
پنج هزار هکتار زمین مرغوب از چرخه 
تولید خارج می شود. وی اضافه کرد: علاوه 

بر آن از ابتدای امسال تاکنون بیش از ۲۰۰ 
یک  درجه  کشاورزی  اراضی  از  هکتار 
استان تغییر کاربری پیدا کرد. وی بیان کرد: 
بی توجهی به حفظ خاک استان و تغییر 
کاربری اراضی مرغوب کشاورزی، از جمله 
مشکلاتی است که باید برای رفع آن اقدام 
موثر از جمله اصلاح قانون تغییر کاربری و 
ممنوعیت تغییر کاربری اراضی درجه یک 
کشاورزی صورت گیرد. استاد علوم خاک 
و رییس سابق انجمن علوم خاک ایران نیز 
در این همایش مجازی گفت: حفظ و بهره 
برداری پایدار خاک به دلیل نقش آن در 
حفظ چرخه طبیعی و کیفیت آب و تامین 

باید در  امنیت غذایی و سلامت جامعه 
اولویت برنامه ریزی مسوولان قرار بگیرد. 
برشمردن  با  روزی طلب  محمدحسن 
ویژگی خاک و بهره وری آن در توسعه 
پایدار گلستان اظهار داشت: موضوع خاک 
در این استان با چالش های مهمی از جمله 
آلی و حاصل خیزی خاک،  مواد  کاهش 
اراضی  کاربری  تبدیل  شوری،  افزایش 
زراعی و باغی و فرسایش خاک مواجه 
است. وی خواستار تدوین و اجرای پروژه 
کشاورزی حفاظتی در اراضی دیم و آبی و 
نیز اجرای برنامه جامع پایدار خاک، آب و 
الگوی کشت مناسب در اراضی کشاورزی، 
مراتع و اراضی شیب دار گلستان شد. رییس 
دانشگاه علوم کشاورزی و منابع طبیعی 
گرگان نیز گفت: گلستان حدود ۷۰۰ هزار 
هکتار زمین کشاورزی دارد که سالانه بین 
چهار تا پنج نوبت عملیات شخم و شیار 
در آن انجام می شود که این فعالیت مستمر 

موجب کاهش کیفیت خاک خواهد شد.
علی نجفی نژاد خواستار ایجاد کارگروه 
دادن  شتاب  گلستان،  در  مدیریت خاک 
به اصلاح بهره برداری ۱۱۰ هزار هکتار 
اراضی شیب دار بالای ۱۴ درصد و تشکیل 
و فعالیت ستاد کشاورزی حفاظتی برای 

پوشش اراضی کشاورزی استان شد.

سرمایه گذاری برای جلوگیری از فرسایش خاک

پرداخت ۹۹میلیارد 
تومان تسهیلات به مشاغل 
آسیب دیده از کرونا 

رفاه  و  کار  تعاون،  کل  اداره  معاون 
 ۹۹ پرداخت  از  گلستان  اجتماعی 
مشاغل  به  تسهیلات  تومان  میلیارد 
آسیب دیده از کرونا استان خبرداد. به 
گزارش روابط عمومی، موسی بی باک 
فعالان  و  مشاغل  کرد: صاحبان  اظهار 
حوزه گردشگری آسیب دیده از کرونا، 
از طریق سامانه کارا می توانند جهت 
دریافت تسهیلات اقدام کنند. معاون اداره 

کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی گلستان 
افزود: این افراد تا پایان آذر مهلت دارند 
در این سامانه ثبت نام کرده و در فرآیند 
بررسی بانکی قرار بگیرند. بی باک بیان 
کرد: برای سایر مشاغل، مهرماه آخرین 
مهلت ثبت نام اعلام شده بود و تمدیدی 
مورد  در  وی  است.  نگرفته  صورت 
میزان تسهیلات پرداختی به متقاضیان 
مشاغل آسیب دیده از کرونا در استان 

هم گفت: ۱۱ هزار و ۳۲۸ طرح به بانک 
معرفی شده که از این تعداد هفت هزار 
و ۶۵۰ طرح به مبلغ ۹۹ میلیارد تومان و 
با اشتغالزایی ۱۰ هزار ۸۵۰ نفر پرداخت 
شده است. بی باک از اجرای طرح مشوق 
حمایتی کارفرمایی هم خبر داد و افزود: 
طرح یارانه دستمزد را اجرا کرده که در 
آن قسمتی از حقوق نیروهای جدید )۳۰ 
درصد( توسط تعاون پرداخت می شود.

صاحبان صنایع کوچک گلستان مشاوره بورسی می گیرند
 مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی گلستان گفت که 
صاحبان صنایع کوچک استان که علاقمند به استفاده از 
ظرفیت بازار سرمایه و سهام هستند در راستای تامین منابع 
مالی و جهش تولید، مشاوره بورسی می گیرند.حجت الله 
خلیل زاده در گفت و گو با خبرنگار خبرگزاری جمهوری 
اسلامی اظهار داشت: تاکنون پنج دوره آموزش آشنایی با 
بورس برای صاحبان صنایع کوچک گلستان در راستای 
تامین منابع مالی و رونق تولید با همکاری دستگاه های 
دولتی و خصوصی مرتبط برگزار شده است.وی اضافه 
کرد: این شرکت تاکنون ۱۰ صنعت کوچک فعال گلستان را 
برای ورود به بورس شناسایی کرده که ورود آن ها به بازار 
سرمایه فرصت مناسبی برای رونق بیشتر و توسعه فعالیت 
ها است.خلیل زاده، شفاف سازی مالی و اعتماد سازی نزد 

بانک ها برای تسریع در ارایه تسهیلات، ممانعت از فرار 
مالیاتی و تامین منابع مالی صنایع و نیز تامین گردش 
از ظرفیت بورس  استفاده  مزایای  از جمله  را  سرمایه 
توسط صنایع کوچک برشمرد.به گفته وی امسال سازمان 

صنایع کوچک و شهرک های صنعتی برای این استان یک 
سهمیه ورود صنایع کوچک به بورس را در نظر گرفته 
است.۱۸ کارگزاری بورس در گلستان نمایندگی دارند 

اما این استان تالار بورس ندارد.
گلستان ۷۹۶ واحد صنعتی در ۲۴ شهرک، ناحیه و یک 
منطقه ویژه اقتصادی با مساحت مجموع ۲ هزار و ۴۱ هکتار 
و ظرفیت ایجاد اشتغال برای بیش از ۱۴ هزار نفر دارد.هم 
مرز بودن گلستان با ترکمنستان و فراهم بودن زمینه ارتباط 
با کشورهای آسیای میانه از طریق زمینی و ریلی، افزون بر 
۱۰۰ کیلومتر ساحل خزر و خلیج گرگان و نزدیک بودن 
به بنادر امیرآباد بهشهر و نوشهر مازندران، فعالیت گمرک 
مرزی اینچه برون و فعالیت فرودگاه بین المللی گرگان و 

کلاله از جمله ظرفیت های زیرساختی استان است.

پیشرفت فیزیکی 80 
درصدی موزه بزرگ گلستان

مسئول دفترفنی اداره کل میراث فرهنگی، 
از  گردشگری و صنایع دستی گلستان 
پیشرفت فیزیکی ۸۰ درصدی عملیات 
فنداسیون  پروژه  اول  فاز  اجرایی 
به  داد.  خبر  گلستان  بزرگ  موزه 
امورفرهنگی  و  روابط عمومی  گزارش 
میراث فرهنگی، گردشگری و  اداره کل 
صنایع دستی گلستان، مرتضی حسین 
قلی زاده با اعلام این خبر گفت: عملیات 
اجرایی فنداسیون موزه بزرگ گلستان با 
اعتبار ۲۳ میلیارد ریال از محل اعتبارت 

تملک دارایی سرمایه های ملی و استانی  
با پیشرفت فیزیکی ۸۰ درصدی درحال 
اجرا است. او با اشاره به عملیات اجرایی 
در این فاز خاطرنشان کرد: حدود ۱۵۰۰ 
متر مربع از فنداسیون ضلع شرقی پروژه 
اجرا خواهد شد. حسین قلی زاده یادآور 
شد: در سنوات قبل این اداره کل اقدام به 
انجام طراحی و مطالعات فاز صفر و یک، 
خرید انشعابات، اجرای دیوار کشی موزه 
بزرگ، اجرای بخشی از خاکبرداری با 
اعتبار حدود ۹۷۸۵ میلیون ریال کرده 

است. وی در پایان افزود: پروژه موزه 
بزرگ استان گلستان در زمینی به وسعت 
۲۰ هزارمتر مربع در ضلع جنوبی پارک 
داریوش در شهرستان گنبدکاووس قرار 
با همت شورای  زمین  این  که  گرفته 
و  گنبدکاووس  شهرداری  و  اسلامی 
شهرستان  ویژه  فرمانداری  حمایت 
طی  پروژه  این  جهت  کاووس  گنبد 
تفاهم نامه ای در اختیار اداره کل میراث 
گردشگری  و  دستی  صنایع  فرهنگی، 

استان گلستان قرار گرفته است.
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خبر

خرید کتاب به جای
 حبس در زندان

رئیس کل دادگستری گلستان گفت: متهم به 
توهین در گلستان علاوه بر عذرخواهی کتبی، 
به تهیه کتاب های کمک آموزشی برای دانش 
آموزان نیازمند مکلف شد. به گزارش روابط 
رسیدگی  گفت:  هاشمیان  هادی  عمومی، 
به پرونده این فرد چندی پیش با شکایت 
مراوه  دادگستری  در  توهین  اتهام  به  فردی 
تپه رسیدگی شد. هاشمیان افزود: در نهایت 
به  متهم  قضایی  های  رسیدگی  انجام  با  و 
توهین و مزاحمت  به ۶ ماه حبس محکوم 
شد. وی ادامه داد: از آن جا که متهم سابقه 
با صدور رای جایگزین  نداشت و  کیفری 
حبس، متهم مکلف به عذرخواهی کتبی از 
شاکی شد و همچنین متعهد شد تا در آینده 
نسبت به افراد هیچ گونه توهین و مزاحمتی 
نداشته باشد. وی اظهار کرد: همچنین، با رای 
قاضی، این متهم با همکاری کتابخانه عمومی 
مراوه تپه مکلف به تهیه کتب کمک آموزشی 
برای دانش آموزان نیازمند، شد. هاشمیان با بیان 
اینکه مجازات جایگزین حبس یکی از ظرفیت 
های خوبیست که در قانون مجازات اسلامی 
فراهم شده است، گفت: استفاده از مجازات 
های جایگزین حبس در خصوص جرایمی 
قابل انجام است که امنیت شهروندان را به 

مخاطره نمی اندازد.

کارمند قلابی در
 گنبدکاووس دستگیر شد

دستگیری  از  گنبدکاووس  انتظامی  فرمانده 
کارمند قلابی در این شهرستان خبر داد. به 
فر  علی  محمود  عمومی،  روابط  گزارش 
اظهارکرد: روزهای گذشته یکی از شهروندان 
گنبدی در تماس با مرکز فوریت های پلیس 
۱۱۰ اعلام کرد که فردی ناشناس به درب 
از  یکی  نماینده  را  و خود  مراجعه  منزلش 
دستگاه های اجرایی معرفی کرده است. وی 
افزود: با حضور تیم گشت انتظامی کلانتری ۱۱ 
گنبدکاووس به محل شاکی بیان کرد، فرد مورد 
نظر که خود را منتصب به یکی از دستگاه های 
اجرایی معرفی کرده لحظاتی قبل در برگه ای از 
اهالی منزل امضاء گرفته و نمی دانیم علت اخذ 
امضاء و محتوای آن چه بوده است. علی فر 
تصریح کرد: ماموران با تحقیقات از فرد مراجعه 
کننده دریافتند که متهم با غصب عنوان دولتی 
قصد داشته به دلیل اختلافات قبلی با یکی از 
اهالی منزل برای وی مدرک سازی کند. فرمانده 
انتظامی گنبدکاووس با اعلام اینکه متهم در 
صحنه جرم دستگیر و به جرم خود اعتراف 
کرده، با تشکیل پرونده به مرجع قضایی معرفی 

و روانه زندان شد.

آمارگرایی در دستگاه
 قضا موجب تضییع
 حقوق مردم می شود

گفت:  گلستان  قضایی  سازمان  رئیس 
تسریع در رسیدگی به پرونده ها برای 
آمارگرایی چنانچه از کیفیت کار قضایی 
کم کند، موجب تضییع حقوق مردم شده 
روابط  به گزارش  نیست.  پذیرفتنی  و 
عمومی، محمد اسماعیل زارعی کیاپی 
اظهارکرد: بخش های مختلف سازمان 
قضایی نیروهای مسلح تمام تلاش خود 
را برای رسیدگی به پرونده های قضایی 
به کار گیرند. وی گفت: تلاش هر یک 
از قضات و کارکنان باید هدفمند بوده و 
در چهارچوب وظایف محوله آثار خود 
را در عملکرد سازمان نمایان کند. زارعی 
کیفیت آراء را مهمترین اصل در رسیدگی 
به پرونده های قضایی دانست و گفت: 
تسریع در رسیدگی به پرونده ها برای 

آمارگرایی چنانچه از کیفیت کار قضایی 
مردم  تضییع حقوق  موجب  کند،  کم 
شده و پذیرفتنی نیست. وی افزود: نباید 
به بهانه تسریع در رسیدگی به پرونده 
موضوعات  ترین  ساده  قضایی،  های 
پرونده با نقص و اشکال مواجه شود. 
بیان  با  رئیس سازمان قضایی گلستان 
اینکه اساس کار شعبه بر اجرای سریع 
دستورات قاضی توسط دفتر شعبه است، 
گفت: اگر دستور قاضی به موقع اجرا 
رسیدگی  دور  از  پرونده  عملا  نشود، 
خارج شده و شعبه را با چالش روبرو می 
کند. .وی با اشاره به اهمیت پرونده های 
ارجاعی به ضابطان گفت: خوشبختانه 
طی ماه های گذشته علاوه بر تقویت 
وظیفه،  سربازان  ضربتی  جلب  طرح 

پیگیری های بسیار خوبی در به نتیجه 
رساندن پرونده های ارجاعی به ضابطان 
در سازمان گلستان شده است. زارعی با 
بیان اینکه جنبه دیگر کار قضایی پاسخ 
گویی به مراجعان است، گفت: جایگاه 
سازمان باید بین مردم حفظ شود که این 
کار با تلاش در انجام وظایف و برخورد 
زارعی  است.  شدنی  مردم  با  مناسب 
ارباب  به  گفت: شخص قاضی پاسخ 
رجوع را در اولویت کار خود قرار دهد 
و بر نحوه عملکرد و برخورد دفتر با 
مراجعین نظارت کامل داشته باشد. وی 
افزود: اگر بنا به دلایل قانونی پاسخ ما به 
ارباب رجوع منفی است باید در نهایت 
تکریم و احترام و با سعه صدر مطلب 

را انتقال دهیم.
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آگهی دعوت از 
سهامداران شرکت 

حمل و نقل مسافربری 
رخش گلستان 

)سهامی خاص(

بخش کشاورزی گلستان با تولید ۵.۲ میلیون 
تن انواع محصولات زراعی، باغی و دامی در 
سال و نیز حوزه محیط زیست این استان 
شمالی با ۴۵۲ هزار هکتار عرصه  جنگلی، 
بین  تالاب  چهار  مرتع،  هکتار  هزار   ۸۶۲
المللی، دریا و کوهستان به گفته مسوولان 
این ۲ سازمان، نیاز مبرم به تحقیقات پژوهشی 
رییس  عمومی،  روابط  گزارش  به  دارد. 
سازمان جهادکشاورزی گلستان و مدیرکل 
حفاظت محیط زیست این استان در همایش 
مجازی گرامی داشت هفته پژوهش )۲۲ تا ۲۸ 
آذر( به میزبانی دانشگاه گنبدکاووس توجه به 
تحقیقات پژوهشی و علمی را لازمه افزایش 
و  کشاورزی  بخش  تولیدات  و  بهره وری 
نیز رفع مشکلات زیست محیطی دانسته 
متقابل  همکاری  برای  را  خود  آمادگی  و 
سازمان  رییس  کردند.  اعلام  دانشگاه ها  با 
جهادکشاورزی گلستان گفت: افزایش تولید 
باغبانی،  زراعت،  بخش  در  بهره وری  و 
مستلزم  استان  خاک  و  آب  و  دامپروری 
استفاده از تحقیقات پژوهشی کاربردی است 
زیرا بدون توجه به راهکارهای علمی، رونق 
تولید و ارتقای اقتصاد و معیشت بهره برداران 
این بخش محقق نخواهد شد. مختار مهاجر 

افزود: هزاران هکتار اراضی کم بازده و شور 
مناطق شمالی گلستان و گنبدکاووس نیاز به 
فعالیت های پژوهشی، تحقیقات گره گشا و 
ارائه الگوی مناسب کشت دارد که دانشگاهیان 
استان می توانند در این بخش ورود کنند. وی 
بخش  در  تولید  افزایش  برای  کرد:  اضافه 
زراعت و باغبانی گلستان، اصلاح نژاد دام های 
سبک و سنگین برای تولید بیشتر و بررسی 
علل کاهش مواد آلی خاک و جایگزین کردن 
مواد مغذی با قیمت مناسب و مدیریت بهینه 

منابع آب و خاک نیز به پژوهش و تحقیقات 
علمی نیاز داریم. مدیرکل حفاظت محیط 
زیست گلستان نیز دراین همایش با مهم 
دانستن تحقیق و پژوهش در توسعه جوامع 
گفت: حوزه محیط زیست و منابع طبیعی 
تحقیق  برای  متنوعی  موضوعات  استان 
دارد که باید مورد توجه دانشگاهیان قرار 
گیرد. محمدرضا کنعانی افزود: ارائه راهکار 
علمی برای اقتصاد و معیشت جوامع محلی 
و  تالاب ها  جنگلی،  عرصه های  حاشیه 

دریا به منظور حفظ پایدار محیط زیست 
ضروری است و نمی توان این موضوع و 
وابستگی جوامع به این منابع خدادادی را 
نادیده گرفت. وی همچنین با بیان اینکه 
بسیاری از واحدهای تولیدی گلستان برای 
توسعه و جهش تولید نیازمند راهکارهای 
محیطی  زیست  مشکل  رفع  برای  علمی 
پرداخت  هزینه  آن  برای  و  هستند  خود 
می کنند، اضافه کرد: دانشگاه ها باید برای 
حل معضلات زیست محیطی این واحدها 
کار تحقیقاتی انجام دهند. رییس دانشگاه 
تبریک  با  این مراسم  نیز در  گنبدکاووس 
و  دانشگاه  متقابل  ارتباط  پژوهش،  هفته 
و  مسائل  رفع  برای  اجرایی  دستگاه های 
مشکلات مبتلابه جامعه ضروری دانست 
و گفت: حرکت دانشگاه ها باید از آموزش 
محوری به سمت کارآفرینی و ثروت آفرینی 
تغییر کند. ابوالفضل طهماسبی افزود: مرکز 
در  گلستان  شرق  فناور  واحدهای  رشد 
دانشگاه گنبدکاووس راه اندازی شده است 
استادان  استفاده  برای  خوبی  ظرفیت  که 
فعالیت های  انجام  جهت  دانشجویان  و 
تحقیقاتی مورد نیاز واحدهای تولیدی و 

دستگاه های اجرایی استان دارد.

نیاز بخش کشاورزی به تحقیقات  پژوهشی

 عضو کمیسیون انرژی مجلس شورای 
اسلامی گفت: پس از جلسه با شرکت 
دکل های  مقرر شد  نفت  اکتشاف  ملی 
حفاری نفت اوایل بهمن ماه در گمیشان 
مستقر شود.رمضانعلی سنگدوینی، اظهار 
انجام  برنامه ریزی های  براساس  داشت: 
شده برای پروژه اکتشاف نفت در گمیشان، 
و  شده  مشخص  پروژه  این  پیمانکار 
پیمانکار راهسازی هم در حال انجام کار 

منطقه  به  دسترسی  جاده  احداث  برای 
حفاری است.سنگدوینی افزود: ماه گذشته 
جلسه ای در شرکت ملی اکتشاف داشتیم 
که قول دادند از اول بهمن ماه دکل های 
حفاری نفت در منطقه مستقر شود تا کار 
را ادامه دهیم و به نتیجه برسیم.وی ادامه داد: 
خوشبختانه مقدمات کار به خوبی فراهم 
شده و امیدواریم نتایج خوبی هم به دنبال 
داشته باشد تا در استان گلستان هم اکتشاف 

گرگان  مردم  باشیم.نماینده  داشته  نفت 
و آق قلا در مجلس شورای اسلامی در 
خصوص اکتشاف نفت در صوفیکم آق 
قلا گفت: در جلسه با مدیرعامل اکتشاف 
در  نفت  اکتشاف  موضوع  خزر  نفت 
صوفیکم آق قلا مطرح شد که در آنجا 
استقرار دکل و مراحل حفاری به صورت 
دو بعدی انجام شده بود که نیاز است در 

ادامه به صورت سه بعدی باشد.

دکل های حفاری نفت
 اوایل بهمن در گمیشان
 مستقر می شود
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۱4 روستا به بازاریابی
 دیجیتال می پیوندند

استانداری  خانواده  و  بانوان  امور  مدیرکل 
گلستان گفت: تا پایان امسال ۱۴ روستای استان 
برای فروش تولیدات خانگی و صنایع دستی 
از طرح بازاریابی دیجیتال استفاده خواهند کرد. 
به گزارش روابط عمومی، الهه غیناقی اظهار 
داشت: شیوع کرونا و لغو برگزاری بازارهای 
محلی و هفتگی، فروش محصولات روستاها 
را دچار افت شدید کرد و خسارت زیادی به 
تولیدکنندگان وارد ساخت که طرح بازاریابی 
بستر فضای مجازی  از  استفاده  دیجیتال و 
برای عرضه تولیدات، مانع از ورشکستگی 
این صنایع کوچک و مشاغل خانگی خواهد 
شد. وی افزود: در حال حاضر ۱۰ روستای 
بالاجاده کردکوی، سیاه رودبار علی آبادکتول، 
ده چناشک  گالیکش،  چقر  کلاله،  عزیزآباد 
مینودشت، زنگیان، قرن آباد و شاهکوه گرگان، 
لیوان شرقی بندرگز و آق آباد گنبدکاووس، 
مراحل اولیه اجرای طرح بازاریابی دیجیتال را 
با فرهم کردن زیرساخت های ارتباطی پشت 
سر گذاشتند. وی بیان کرد: این کار برای اولین 
بار در کشور اجرا شده و امیدواریم با نتایج 
مثبت و موفق حاصل از آن، این طرح در دیگر 
روستاهای مولد گلستان نیز اجرا شود. مدیرکل 
امور بانوان و خانواده استانداری گلستان افزود: 
دیجیتال  بازاریابی  و  اینترنتی  کار  و  کسب 
ضمن رونق بخشیدن به مشاغل خانگی می 
تواند زمینه ایجاد شغل های بیشتر به خصوص 
در دوران شیوع ویروس کرونا را فراهم کند. 
غیناقی ادامه داد: مرحله دوم توسعه بازاریابی 
دیجیتال، ایجاد بانک اطلاعات بانوان شاغل 
و تولیدکننده روستایی گلستان برای دسترسی 
آسان مشتریان و فعالان بازار به منابع تولید در 

جوامع محلی است.

موزه گردی
در قرنطینه

 موزه بانک ملی ایران این امکان را فراهم 
کرده تا در ایام قرنطینه و اعمال محدودیت 
های تردد در روزهای کرونایی، به صورت 
به  کنید.  گردی  موزه  خانه  در  و  مجازی 
گزارش روابط عمومی بانک ملی ایران، با 
توجه به عدم امکان بازدید حضوری از موزه 
بانک ملی ایران به منظور جلوگیری از شیوع 
بیماری کرونا، علاقه مندان به آثار هنری می 
توانند با مراجعه به سایت بانک، به صورت 
مجازی از این موزه و آثار آن دیدن کنند. 
در موزه بانک ملی ایران اشیای قدیمی و با 
ارزشی شامل مجموعه های ارزشمند سکه 
نفیس خوشنویسی، فرش و  تابلوهای  ها، 
کلاسیک،  و  مدرن  های  نقاشی  مینیاتور، 
اهدا  کهن  و  قیمتی  اشیای  مسکوکات، 
شده از طرف بانک ها و یا شخصیت های 
ابزارهای  و  ادوات  قلمزنی،  آثار  برجسته، 
اسناد  نیز  و  بانکداری  قدیمی  و  تاریخی 
معاملات بزرگ برای بازدید علاقه مندان به 

نمایش گذاشته شده است.

 اشاره: یکی از نزدیکترین دوستان لطفی است، یکی از چهار موسیقیدان کشور که پس 
از انقلاب هجرت کردند. پایه گذاری جریان فعلی موسیقی گرگان و هر آنچه موسیقی 
این شهر دارد از اوست که پیشرفت فردی اش را در دهه پنجاه به خاطر پیشرفت 
موسیقی شهرش رها کرد. شهری که امروز اگرچه به خاطر عدم حضور لطفی و او از 
لحاظ کیفیت موسیقی در خود شهر حرف چندانی برای گفتن ندارد اما کمیت موسیقی 
آنچنان در آن ریشه دوانده که تعداد فروشگاههای ابزارآلات موسیقی به راحتی دو 
برابر کتابفروشی هایش است و همچنین جوانانی چون پژمان و اردوان طاهری و رامین 
صفایی و ... را به جامعه موسیقی کشور تحویل داده است. استاد جواد داوری دوستی 
نزدیکی با لطفی دارد چنانچه از شبی در حدود یک سال قبل صحبت می کند که لطفی 
از سوییس با او در کانادا تماس گرفته بود و او را ترغیب به برگشتن کرده بود و گفته 
بود که دیگر خسته شدم؛ بس است و پرسیده بود تو برنمی گردی و او در جواب پشت 
تلفن دقایقی نواخته بود، سنتور زده بود. چون که می گفت می داند صدای سنتور او 

برای لطفی حس و حال خاصی دارد.
با اینکه سالها ایران نبود و حضورش محدود می شد به ماهی در سال اما به محض 
حضورم در اتاق چهره مرا به خاطره اش از پدرم در رادیو گرگان درسالهای دور وصل 
کرد و به شوخی از زمانی در اداره رادیو گفت که آنها و لطفی دبیرستانی بودند و پدرم 
در اداره رادیو گرگان آنها را دعوا می کرد که شلوغ نکنند و برای اجرا آماده شوند. اما 
با وجود این آشنایی ذهنش هنوز پرسشگر بود و شکاک. به همین خاطر پاسخهایش در 
اول گفتگو کوتاه بود و ناکافی تا آنکه پذیرفت و آنگاه سدی باز شد که آخرش پر از 
افسوس بود. برای موسیقی ایران و ناراحتی و نگرانی از موسیقی لوس آنجلسی که مثل 
قارچ جایی برای رشد باقی موسیقی ایرانی در غرب نگذاشته و عجبش از جوانان و 
تمایل آنها به آن بود، حال آنکه در کنارش از همایش موسیقی پژوهشی اش در کانادا در 
حضور 3000 دانشجوی موسیقی می گفت. از شگفت زدگی غربی ها از بداهه نوازی، از 
تاثیرپذیری آنها از موسیقی ایرانی و اینکه او در آنجا به نوازنده صوفی، صوفی موزیسین، 
معروف است، صرفا به خاطر نوع آهنگش و نواختن سنتور. اما از همه اینها باریک بینی 
اش و سادگی و بی تکلفیش حسی از اطمینان را نصیب مخاطب می کرد. همچنانکه 
همکارم محمود اخوان مهدوی هم از تسلط او در صحبت کردن در حوزه بحث بعد 
از جلسه گفت. از حجت ا... شکیبا هم گفت و از افسوسش که در کانادا تاکنون با او 
دیداری نداشته است. وی از اولین روزهای آشنایی خودش و لطفی با موسیقی گفت. 
از آشنایی که نه از مواجهه با آن و از شگفتی زندگی هایشان در این مواجهه تا اردوی 
دانش آموزی رامسر در سال 47. زمانی که به گفته او تا قبل از آن دوره خواب بود. 
دوره خواب زدگی موسیقی نواختن. دوره توانستن و نشناختن و بر بال غریزه و حس 

به سمت موسیقی کشیده شدن. 

داوری از اولین سنتوری می گوید که با آن کار کرد:
»اولین سنتوری که با آن کار کردم مال برادر بزرگم بود. وی قبل از من با آقایان مبشری، 
صبوحی و فریدون زندی در رادیو سنتور می زد. اما این دوره کوتاهی بود. برادر بزرگ 
محمدرضا لطفی یعنی ایرج لطفی به وی در خانه سنتور یاد می داد. وی اضافه می کند: یادم 
است که حق نداشتم به آنها نزدیک شوم و از دور نگاه می کردم. ایرج لطفی از در پشتی 
می آمد و در اتاق پذیرایی به آموزش می پرداخت. من از بالای در نگاه می کردم که چه می 
کنند و سنتور یاد دادن یعنی چه؟ حدود نیم ساعت بالای در می ایستادم. بارها کتک خوردم 
که در جعبه ساز باز شده است. بعد که برادرم رفت دنبال درس و مهندسی اش سنتور را به 
ناچار برای ما گذاشت. او که رفت کار و تلاش من شروع شد. صدای این ساز مرا منقلب 
می کرد و می کند و جذبه عجیبی دارد. یازده ساله بودم که شروع کردم به مضراب زدن. 
اگرچه علاقه ام از ۸ سالگی آغاز شده بود.«برادر وی که در هنگام گفتگو حضور دارد از 
آن سنتور می گوید:» ما روزهای تعطیل به یکی از روستاهای گرگان، تقی آباد، می رفتیم. 
این سنتور را یکی از بستگان از مشهد مقدس گرفته بود و گاهی می زد. سنتور سازی است 
که هر کسی می تواند آهنگی از آن درآورد. از آن فرد خواستم سنتور را به من بدهد، نداد. 
گفتم بفروش که آنرا در مقابل دوچرخه ام گرفتم. دوچرخه ام که آنقدر به آن علاقه داشتم 
یکدفعه برایم هیچ شد و سنتور را بغل زدم و آمدم گرگان و تمیزش کردم و آنشب تا صبح 

سنتور را نگاه می کردم.«
داوری خود اضافه می کند: تا حدود چهار سال که من سنتور می زدم یک طرف سنتور من 
سیم نداشت و من فکر می کردم اصل سنتور اینگونه است. یعنی سنتور من حدود ۳۲ سیم 
داشت. تازه قبل از آن من فکر می کردم سنتور یعنی ساز دهنی، چون آن موقع به ساز دهنی 
سنتور می گفتند. آشنایی من و لطفی از آنجا بود که من در یکی از جشن های آبان ماه در 
استادیوم مدرسه ایرانشهر رفتم روی سن و شروع به نوازندگی سنتور کردم و آنجا اولین بار 
لطفی مرا روی سن دید. مدارس ما دو تا فرق می کرد. وی به مدرسه عنصری می رفت که 
متعلق به طبقات بالای اجتماعی، تیمسارها و پولدارها بود و من به مدرسه فخرالدین اسعد 
گرگانی می رفتم که متعلق به طبقات متوسط بود. این جمله آخر را با خنده گفت و از قول 
لطفی افزود: لطفی آنجا به من گفت که جواد ما در خانه سنتوری داریم که با مال تو فرق می 
کند و سیمهایش بیشتر است. گفت بیا خانه ما ببین طرف دیگرش هم سیم دارد. من گفتم 

شاید آن سیمها یدکی است.
آن موقع لطفی هم سنتور را به صورت کامل نمی شناخت و کسی هم نبود که به ما دقیق 
توضیح بدهد. رفتیم خانه لطفی و او سنتوری را از زیر تخت بیرون آورد و نشانم داد و تازه 
آنجا فهمیدم که سنتور ۷۲ سیم دارد اگرچه هنوز معنی این ۷۲ سیم و غیره را نمی دانستم. به 
خانه آمدم این موضوع را با پدرم در میان گذاشتم و او تشویقم کرد. مشوق اصلی من پدرم 
بود. او از من خواست که حال که سنتور را یاد دارم ویولن هم بنوازم. پدر آقای لطفی با آنکه 
نوازنده بود اما آدم جدی ای بود و با نوازندگی مخالف بود و دوست داشت بچه هایش 
درس بخوانند و یک خرده دیکتاتور بود. آقای لطفی همیشه منزل ما بود و به پدرم علاقه 
داشت و پدرم هم به او علاقمند بود و همیشه می گفت که به لطفی بگو بیاید خانه ما تمرین 
کند. خانه ما در خیابان لشگر بود و عموما دوستان می آمدند آنجا تمرین می کردیم. ساعت 
۴ بعدازظهر همه بچه ها، لطفی، یحیی قاسمی، زیدا... طلوعی و ... بعد از مدرسه می آمدند 

به اتاقی در طبقه بالای خانه ما که اتاق تمرین ما بود. خاطرات زیادی از آنجا دارم.
اولین روزی که لطفی تارش را آورد خاطرم هست. آقایان ترابیان و رنگچی مسئول 
تربیتی ما در ایرانشهر بودند و برای ساعت فوق برنامه از ما دعوت کردند که بعد 
ازظهر در آمفی تئاتر جمع شویم. من، لطفی، قاسمی و ابوک در آنجا حاضر شدیم و 
لطفی برای اولین بار آنجا تار آورد. زمانی که مضراب را در آورد و شروع به نواختن 
کرد حس عجیبی پیدا کردیم. لطفی آن موقع نه نت می دانست و نه تئوری و فقط 
حسی می زد. همان موقع هم کار لطفی خیلی خوب بود. وقتی شروع به نواختن کرد 
احساس کردیم که کوهی پشت ماست و این اتفاق انگیزه کار ما را دو چندان کرد. 
عطوفت خاصی در آن سالن حکمفرما شد که من دیگر آن فضا را تجربه نکردم. 
شکل گرفتیم و عشق. از هم جدا نمی شدیم. هر روز صبح در ساعت ۱۰ که زنگ 
تفریح بود پشت مدرسه جمع می شدیم و برنامه ای که شب قبل از رادیو پخش 
شده بود را تجزیه و تحلیل می کردیم. عشق ما برنامه رادیویی گلها بود و اینگونه 
ما اولین گروه کنسرت گرگان شدیم.اما در کل آن زمان وقت خواب زدگی ما بود 
تا اردوی رامسر. از اردوی رامسر که می گوید انگار از مکانی رویایی سخن می 
گوید:» درست تابستان ۴۶ بود که من و آقای لطفی در بخش موسیقی از گرگان به 
اردوی رامسر راه یافتیم. در حدود ۱۶ سال سن داشتیم و دبیرستانی بودیم. در اردوی 
رامسر بود که چشم و گوش من و لطفی باز شد، حدود ده روز در اردوی رامسر 
بودیم. هفت صبح بیدار باش می زدند و زندگی هنری ما آغاز می شد. خاطرات 
اردوی رامسر خود در حد یک کتاب است.« و اضافه می کند:» چه خاطراتی داشتیم« 
کلاسهای تئوری موسیقی. هر روز هم یک استان باید برنامه ای اجرا می کرد. هر 
کس در رشته خودش و بعد از این معرفی شاگردان و هنرمندان بود. قبل از ظهر 
یکساعت زمان دریا و شنا کردن بود و ساعت ۱۲ ناهار می خوردیم و باز هم می 
رفتیم. غروب زمان ارتباط آزاد با استادان هنر بود. شب که می شد بعد از شام لطفی 
سازش را می گرفت و من هم سنتور خودم را بر می داشتم و وارد چادرها می 
شدیم و شروع می کردیم به نواختن. در چادر کرمانشاهی ها، آبادانی ها و ... هر 

ما استاد نداشتیم بازنشر گفتگوی گلشن مهر  با استاد زنده یاد جواد داوری:
محمود اخوان مهدوی- نیما حاجی قاسمی

»اولین سنتوری که با آن کار کردم مال برادر بزرگم بود. وی قبل از من
 با آقایان مبشری، صبوحی و فریدون زندی در رادیو سنتور می زد. اما این دوره کوتاهی بود. برادر بزرگ

 محمدرضا لطفی یعنی ایرج لطفی به وی در خانه سنتور یاد می داد
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یادداشت

صدا صداست که می ماند ...
دلیل حنجره بستن چیست ؟ 

■ پژمان طاهری

به عادت  از حرف است  پر  ام  وقتی سینه 
مألوف سکوت می کنم. گاهی می نویسم یا 
بهتر بگویم صفحه ای را خط خطی می کنم 
حالا شاید هم بر روی پنج خط. زمانی ریز ریز 
اشک می ریزم و شاید هم یک هو های های 
گریه کنم با صدای نسبتا بلند ...چراغ روشن 
باشد یا خاموش تفاوتی نمی کند. به هنگام 

حال بد ساز نخواهم زد. 
از دیشب منتظر این خبر بودم. انتظار سخت 
ببین  شیرین حالا  برای خبری  است حتی 
اوضاع چطور گذشته وقتی تو منتظر یکی از 

تلخ ترین خبرهای زندگی ات هستی ...
معلمان زیادی داشتم که هر کدام از بزرگان 
قوم بوده اند و هستند ولی معلم اولم، استاد 
اولم، نازنین انسانم، مهربان آدمم، کسی که با 
او عاشقی مشق کردم جواد داوری بود. نوازنده 
ای به غایت خوش ذوق با مضراب هایی به 
رنگ مهربانی و صدایی که مانند چشمانش 
انگار همیشه می خندید. آوازی دلنشین و 
سه تاری ور دل که سالهای دهه ی شصت 
را لابد برای ما قابل تحمل کرده بود در کنار 
اینک پنجاه  بخاری هیزمی خانه پدری که 
...سازهای  گویش  مرثیه  و  ایم  شده  ساله 
خاطراتش،  آهنگهایش،  انگیزش،  خاطره 
هایش،  تعجب  هایش،  خنده  شاگردانش، 
حتی عصبانی شدنش وقتی بعد از ۹ روز 

فقط  ۳ خط درس زده بودم ...
ما یک چنین دیوانگانی بودیم ...

باقی  های جهان  گرگانی  ارکستر  آرام  آرام 
برای  ...اونور آوردن چای  تکمیل می شود 
استراحت گروه هم قسمت ما بشود راضی 
هستیم.روی مبلی نشستم و این پراکنده ها 
را می نویسم. آخرین بار که دیدمش اینجا  
نشسته بود و داشتیم با نازنین جواد و اردوان،  
برنامه ریزی می  را  استادی  اجرایی شاگرد 
کردیم که دو نفری شاگرد استادی ساز بزنیم ...

چی می خواستیم بزنیم؟ 
موند در دلم ....

شاید به وقت دگر جای دیگری ...
شاید به وقت دگر جای دیگری 

تسلیت
صد دریغ جواد داوری هنرمند نام آور 

عرصه موسیقی سرزمین ما از دست رفت. 

باشد.  ما مردم می  برای  سوگ غمباری 

به خانواده ی محترم وجامعه ی موسیقی 

دردمندانه تسلیت میگویم.

 سید حسین میر کاظمی

کس آهنگی می زد. آن شبها بهترین اوقات اردو بود. سر شب که خاموشی می زدند 
رئیس اردو که فرد جدی و خشنی بود راه می افتاد سرکشی در چادرها و لطفی را 
می جست. از هر چادری می پرسید لطفی اینجاست. به نتیجه نمی رسید و با بلندگو 
فریاد می زد آقای لطفی کجایی؟ همه می خوابیدند جز لطفی. لطفی ساعت ده شب 
که زمان خاموشی بود، نمی خوابید. مرا بلند می کرد که پاشو برویم به بقیه هنرمندان 
سر بزنیم، هنرمندانی که آمده اند را ببینیم تا بیشتر یاد بگیریم. ما با چراغ قوه از این 
چادر به آن چادر می رفتیم. ده دقیقه ای پنهان می شدیم که به نگهبانان برنخوریم 
و می رفتیم داخل چادرها و بعد صدای ساز بود که از چادرها برمی خاست. دوران 
زیبا و درخشانی بود. بچه هایی که از تهران در آن اردو بودند به ما خرده می گرفتند 
که اطلاعات موسیقی ندارید. در اردوی رامسر بچه ها همه از هنرستان عالی موسیقی 
آمده بودند و از ساز زدن ما تعجب می کردند. اما استاد تجویدی و کریمی و یا بدیعی 
در جواب می گفتند که هوش و احساسات این دو درونی است. در مسابقات آنجا 
من و آقای لطفی مدال طلا گرفتیم. لطفی در رشته تار و من در سنتور. شب آخر اردو 
تمام کسانی که اول شده بودند باید کاری ارائه می دادند که از طرف رادیو ضبط می 
شد و تبدیل به صفحه می شد تا از رادیو ایران روزهای جمعه پخش کنند. اعلام هم 
می کردند که این چند کار در تابستان امسال در اردوی رامسر توسط گرگانی ها اجرا 
شده است. ما در آن شب آهنگ سنگ تراشون را زدیم. آهنگ را من تنظیم کردم و آقای 
لطفی تار می زد. خانم فریبا زندی، دختر آقای زندی هم آکاردئون می زد. خواننده ما هم 
خانم مسیح کیومرثی بود که صدای بسیار زیبا و بی نظیری داشت. وقتی این آهنگ از 
رادیو پخش شد در ایران سر و صدای بسیاری ایجاد کرد و خیلی طرفدار داشت. صفحه 
آهنگ ما خیلی فروش رفت و از رادیو پخش شد. خوشحالی ما غیرقابل توصیف بود. 
باور نمی کردیم که آهنگی که ما ساخته ایم در تمام کشور پخش شده و مشهور شده 
ایم. آقای ذبیحی مدیر دبیرستان ایرانشهر دوست نداشت که ما موسیقی کار کنیم و علاقه 
داشت که بیشتر درس بخوانیم. زمانی که برگشتیم و به این مرحوم که حق بزرگی بر 
گردن گرگان دارد خبر دادند، ایشان ما را بغل کرد و گفت خوشحال هستم . انشاءا... سال 

بعد هم بروید و افتخارآفرین باشید.
می گفت که اردوی رامسر بود که مسیر زندگی او و لطفی را عوض کرد:

در اردوی رامسر چشم و گوش ما باز شد، قبل از آن مثل خوابزده ها بودیم و نمی دانستیم چه 
می کنیم. استادی که نداشتیم. زمانی که مقام اول را کسب کردیم فهمیدیم چیزی بارمان است. 
من و لطفی تازه از اردوی رامسر بود که فهمیدیم موسیقی یعنی چه. فهمیدیم نت هست، ردیف 
هست، دستگاه هست، استادان طراز اول موسیقی هستند، هنرستان هست، دانشگاه هست، ساز 
فروشی هست، کتاب و تئوری موسیقی هست. تا قبل از آن منبع یادگیری ما رادیو بود که در 
روزهای چهارشنبه موسیقی پخش می کرد. بعد از اردوی رامسر با خودمان فکر می کردیم که 
باید قدمهای بعدی را برداریم. سوال می کردیم اردوی سال دیگر کجاست؟ دنبال این بودیم که 
به دانشگاه برویم. برای از گرگان به تهران رفتن درگیری داشتیم. در شهریور همان سال من ۸ تا 
تجدید آوردم تا بروم تهران. از قصد خودم را تجدید کردم که بهانه ای برای تهران رفتن پیدا کنم تا 
بتوانم به هنرستان موسیقی سری بزنم. قبل از آن این جرأت و امکان را نداشتیم که به تهران برویم.
داوری ادامه می دهد: من و لطفی به هنرستان نرفته بودیم و برایمان جالب بود که بدون آنکه 
استادی داشته باشیم فقط براساس ذوق و غریزه و گرایش ما به موسیقی مقام اول را کسب کردیم. 
ما استادی نداشتیم اگرچه برادر بزرگ آقای لطفی، ایرج لطفی، تار می زد اما این مساله با استاد 
حرفه ای داشتن تفاوت بسیار داشت. بعد از اردوی رامسر لطفی گفت که این قدر که به ما می 
گویند نت، بیا برویم یاد بگیریم. من گفتم پول ندارم ولی لطفی گفت با من. پول کلاس مرا آقای 
لطفی داد. در حدود ۲۰ تومان برای سه ماه. اما آنهم فقط مقطع کوتاهی بود در روزهای چهارشنبه 

هر هفته که پیش آقای زندی که معلم سرود مدارس بود می رفتیم.
بعد از اینکه از آقای زندی چند خط نت یاد گرفتیم هر کدام جدا شروع به کار کردیم. شبها آنقدر 
کار می کردیم که روی کتابها می خوابیدیم تا صبح که دوباره شروع می کردیم. شور و هیجان 
یادگیری بود و از آنجا حرکت ما پا گرفت. در اردوی رامسر هم با یکی از استادان فعلی سنتور 
آشنا شدیم، میلاد کیایی، من از وی خیلی ایده گرفتم. با ما رفیق شده بود و به گرگان آمد و مهمان 
لطفی شد. گفت که اگر تهران بیایید کتاب های خوبی دارم که در اختیار شما می گذارم، رفتیم. 
هم سنتور مرا عوض کرد و هم کتابهای موسیقی به ما داد. وقتی برگشتیم شروع کردیم به خواندن 

و دیگر پیش آقای زندی هم نرفتیم.
این وضع ادامه داشت تا آنکه در گرگان اداره فرهنگ و هنر به همت رحیمیان تاسیس شد. فردی 
که حق بزرگی به گردن هنر در گرگان دارد. تاسیس فرهنگ و هنر در گرگان به دو علت بود. 
یکی زمینه موسیقیایی در این شهر و دیگر انبوه بناهای تاریخی و بافت قدیمی منحصر به فرد آن 
اداره فرهنگ و هنر گرگان اقدام به آوردن کارشناسان موسیقی از تهران کرد. اولین آن مهاجر بود 
که مدت زیادی حضور نداشت و بعد از آن سپهری و محسنی سازنده آهنگ »الهه ناز« بنان بود. 
دوره سپهری دوره شکوفایی موسیقی در گرگان بود. ارکستر ایرانشهر اولین ارکستر گرگان بود که 
سرپرست آن مرحوم سپهری بود. در همان سال لطفی به سنندج رفت که البته برخی اوقات باز 
می گشت. مثل یکی از عکسهای ارائه شده که در سالن دبیرستان ایرانشهر بود. لطفی در آن برنامه 
از سربازی آمده بود و مهمان بود. بعد از سربازی ارتباطمان کمرنگ شد. چرا که من به عنوان 
سپاه دانش به کاشمر رفتم و لطفی به سنندج. البته سپاه دانش شدن ما هم به فاصله یکی دو سال 
بود. بعد از آن لطفی در سال ۴۹ وارد دانشکده موسیقی دانشگاه تهران شد و یکسال بعد هم من 
به هنرستان عالی موسیقی راه یافتم.لطفی ویولن هم می زد. چون پدرش هم ویولن می نواخت. 
وقتی لطفی می خواست برای آموزش نوازندگی به تهران برود دچار دوگانگی شده که برود دنبال 
تار یا ویولن. داوری از قول لطفی می گوید:» سرنوشت مرا یک آرشه عوض کرد.« داوری از قول 
استاد ادامه می دهد: در سال ۴۷ یا ۴۸ در کلاس یکی از استادان به نام موسیقی ایران اسم نویسی 
می کند. پس از شرکت در کلاس، آن لطفی از او می پرسد که آرشه ات کجاست؟ با لحن بسیار 
بدی، در حالیکه لطفی با شوق و ذوق بسیار در آن کلاس شرکت کرده بود. لطفی از آن کلاس 
بیرون می آید و دیگر به سراغ ویولن نمی رود. سرنوشت موسیقیایی به گونه ای دیگر رقم می 

خورد و برای آموزش تار نزد استادعلی اکبر شهنازی می رود.
من به دلیل سربازی نتوانستم در کنکور دانشگاه شرکت کنم که آن موقع فقط در تهران برگزار می 
شد و حتی بیست روز هم دیر در کلاسهای هنرستان عالی موسیقی حاضر شدم. در آنجا ارتباط 
ما تقریبا قطع شد.جدای از تفاوت دانشگاههای ما یکی از دلایل این امر تفاوت استادان ما و به 
طبع تفاوت نظرهای عمیق آنها با هم بود. فرضاپایور و کریمی دیدگاههای برومند را قبول نداشتند 
و بالعکس.دلیل دیگر این بود که لطفی در تهران در جریان موسیقی ای افتاد که ارتباط تنگاتنگ 
سابق امکانپذیر نبود. بعد از آن هم لطفی رفت رادیو و گروه شیدا و همکاریش با ابتهاج آغاز شد 
و من به تالار رودکی رفتم. یعنی درواقع زیرمجموعه وزارت فرهنگ و هنر شدم. فرهنگ و هنر 
با دانشگاه و رادیو جنگ داشت. اگرچه ارتباط ما هیچگاه بطور کامل قطع نشده بود در همان زمان 
دانشجویی هم من و لطفی گاهگاهی  به منزل هم می رفتیم. من منزلم روبروی دانشگاه تهران 
بود و لطفی گاهی می آمد خانه من و با هم کار می کردیم. وی درباره یکی استادان مشترک خود 
و لطفی گفت: یکی از استادان مشترک ما یک موسیقیدان از اتریش بود بنام »کریستین داوید« 
وی رهبر ارکستر مجلسی بود و تقریبا ده سال در ایران حضور داشت. وی امروز در دنیا خیلی 
معروف است. ما در هنرستان عالی نزد وی آنالیز موسیقی کلاسیک و مدرن را می خواندیم. وی 
ادامه داد: دو سال پیش در کانادا وقتی رادیو گوش می کردم، دیدم در مورد آدمی صحبت می 
کند که برای من آشناست. بعد متوجه شدم که داوید مرده است و دارند از او تقدیر می کنند. 
خیلی ها نزد او کار کرده اند، علیزاده، لطفی و کسانی که از دهه ۵۰ تاکنون مطرح هستند همه 

شاگرد داوید بوده اند.
وی در آخر گفتگو با ناراحتی از وضعیت فعلی موسیقی ایران صحبت کرد و می گفت: از یک 
طرف موسیقی لوس آنجلسی مثل بختک روی مردم افتاده و خوانندگانش در این سن و سال این 
کارها را ول نمی کنند و از طرف دیگر موسیقی تبدیل به مد شده است. همه می خواهند موسیقی 
را به خاطر تقلید از دیگری یاد بگیرند. من نمی دانم چرا برخلاف زمان ما در حال حاضر با 
وجودی که تمام امکانات مهیاست، پول هست، ساز هست، استاد هست، همه چیز وجود دارد 

جوانها اینقدر بی تحرک و بی علاقه هستند.

جواد داوری استاد موسیقی سنتی گلستان و از نوازندگان برجسته سنتور کشور بامداد امروز 
دوشنبه بر اثر ابتلا به بیماری کووید ۱۹ در بیمارستان صیاد شیرازی گرگان درگذشت،این 
گفتگو در  ۱۱ تیر ۱386 در ویژه نامه چاوش که به مناسبت  تجلیل از استاد محمدرضا 

لطفی در گرگان برگزار شده بود، به چاپ رسیده است .

ما استاد نداشتیم بازنشر گفتگوی گلشن مهر  با استاد زنده یاد جواد داوری:
محمود اخوان مهدوی- نیما حاجی قاسمی

»اولین سنتوری که با آن کار کردم مال برادر بزرگم بود. وی قبل از من
 با آقایان مبشری، صبوحی و فریدون زندی در رادیو سنتور می زد. اما این دوره کوتاهی بود. برادر بزرگ

 محمدرضا لطفی یعنی ایرج لطفی به وی در خانه سنتور یاد می داد
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خبر

پرداخت ۱5 هزار فقره 
تسهیلات توسط بانک مهر ایران

مدیر شعب بانک قرض الحسنه مهر ایران 
سالجاری،  ماهه   ۸ طی  گفت:  گلستان  در 
از  بیش  ارزش  به  فقره تسهیلات  ۱۵ هزار 
۳ هزار و۷۰۰ میلیارد ریال از منابع این بانک 
پرداخت شده است. به گزارش روابط عمومی، 
سیدمصطفی صالحی اظهار کرد: بانک قرض 
الحسنه مهر ایران در تاریخ ۲۲ آذر سال ۱۳۸۶ 
با هدف کارهای خیرخواهانه و اجرای سنت 
توسعه  و  رشد  به  کمک  و  الحسنه  قرض 
اقتصادی، کارآفرینی و اشتغال، بهبود معیشت 
اقشار ضعیف و کاهش آسیب های اجتماعی  
تشکیل شد. وی بیان کرد: در حال حاضر در 
این بانک پرداخت تسهیلات قرض الحسنه به 
منظور بهبود شرایط اقتصادی و معیشتی مردم 
خصوصاً اقشار ضعیت و دهک های پایین در 
اولویت قرار دارد. صالحی تصریح کرد: بانک 
استان گلستان  ایران در  مهر  الحسنه  قرض 
در طول سیزده سال خدمت به مردم، بالغ بر 
۷۰۰۰ میلیارد ریال منابع جذب کرده است. 
امسال نیز تاکنون نسبت به سال گذشته بیش 
از ۲۲۰۰ میلیارد ریال افزایش منابع داشتیم. وی 
تصریح کرد: مهمترین چالش پیش روی بانک 
در سال جاری شیوع ویروس منحوس کرونا و 
محدودیت های اجتماعی و اقتصادی ناشی از 
آن بود که با تدبیر مدیران ارشد بانک و تلاش 
و ایثار بی بدیل همکاران در سطح استان و 
البته همکارانمان در کل کشور توانستیم منابع 
مناسبی از مشتریان و مردم عزیز جذب کنیم و 
خطرات ناشی از رکود و پس لرزه های ناشی 
از آن را تا اکنون به خوبی و با عنایت پروردگار 
پشت سر گذاشته ایم. مدیر شعب بانک قرض 
الحسنه مهر ایران در گلستان خاطرنشان کرد: 
یکی از برنامه های آتی استان در حوزه جذب 
پایان سال جاری، تقویت و  تا  پایدار  منابع 
افزایش تعداد پذیرندگان در طرح کالا کارت 
و افزایش جذب مشتریان سازمانی و شرکتهای 
خدماتی و تولیدی برای جذب حساب های 
پرسنلی است. صالحی بیان کرد: مجموعه هایی 
مانند اتاق بازرگانی، نظام مهندسی ساختمان، 
سازمان  دانشگاهی،  جهاد  قانونی،  پزشکی 
مدیریت، شرکت گاز، کمیته امداد، شهرداری 
و مجموعه هتل های جهانگردی از جمله مراکز 
جذب شده هستند که تفاهم نامه خرید کالای 
ایرانی نیز با آنها منعقد شده و یا در مراحل نهایی 

انعقاد قرارداد است.

به مناسبت گرامیداشت
 25 آذر  روز پژوهش

 پژوهش زمینه ساز 
توسعه فراگیر 

عظیم قرنجیک

توان هر کشور، به اندازه توانمندی های 
پژوهشی آن است. زیر بنای توسعه و 
پیشرفت هر کشوری، سرمایه گذاری در 
امر تحقیقات و پژوهش است، که نقشی 
اثرگذار بر تحوّل و شکوفایی یک جامعه 
دارد. محققان و پژوهشگران هستند که 
می توانند با نگاه موشکافانه خویش به 
بهبود شاخصه های تولید و اقتصاد کشور 
کمک کرده، و از طرفی، بسترساز رشد 
علمی و فناوری شوند. پژوهشگر فردی 
است که با نگاهی نقادانه و موشکافانه به 
دنیای پیرامون خود نگریسته و با تلاش 
راستای  در  مند  نظام  و  منسجم  های 
توسعه دانش و با بهره گیری از یافته 
ها و اندوخته ها و تجربیات دیگرانی 
که در حیطه و حوزه مورد مطالعه شان، 
اند، برای  قدمهای ارزشمندی برداشته 
برطرف کردن مشکلات جامعه و ارایه 
راهکارهایی عملی، اطلاعات موثقی را 
در اختیار دیگران قرار می دهد و بدین 
طریق با پژوهش موثق خود، بردانسته 

 های جهان پیرامون می افزایند. 
در این راستا، می توان گفت: "پژوهش 
عامل زیربنایی در افزایش قدرت ملی هر 
کشور در چرخه جهانی شدن به شمار 
پژوهش،  دادن  انجام  بدون  رود.  می 
ایستایی و سکون بر دانش بشری چیره 
خواهد شد. بنابراین پژوهش سبب درک 

بهتر از دنیای اطراف خواهد شد." 
 پژوهش می تواند نتایج اقتصادی مهمی 
نیز دربر داشته باشد و به بهبود شاخص 
های تولیدی کشور کمک شایانی کند. 
جامعه  هر  پیشرفت  و  پایدار  توسعه 
ای مرهون پرورش، حفظ و نگهداری 

سرمایه  های علمی، پژوهشی و فناورانه 
آن کشور است. پژوهشگران و محققان، 
بنابراین  کشورند،  علمی  های  سرمایه 
شناسایی، برقراری ارتباط و حمایت از 
آنان ، از اولویت ویژه ای برخوردار است. 
گیران  تصمیم  و  گذاران  سیاست  از 
کلان کشوری انتظار می رود که، برای 
رسیدن به اقتصادی دانش بنیان، و برای 
به ثمر رسانیدن یک اندیشه علمی در 
جهت تحقق رشد و توسعه ای پایدار 
و ... ، امر اهمیت پژوهش و تحقیق در 
توسعه پایدار کشور را، به دور از دیدگاه 

های جناحی ، به عنوان باورهای خود، 
نهادینه  وجودشان  ودر  گرفته  جدی 
نموده، و متعهّدانه به حمایت از این قشر 
فرهیخته و توانمند، همّت گمارند. در 
نگاهی بلند مدت، ما برای توسعه علم و 
فرهنگ کشور، ناگزیر از گسترش مبانی 
پژوهشی و بهره مندی از نتایج پژوهش 
های انجام شده هستیم، چرا که، استفاده 
از نتایج تحقیقات و پژوهش ها در هر 
حوزه ای، به بهبود راهکارها و مدیریت 

صحیح دانش و زیربنای رشد و نوآوری 
منجر می شود. در واقع مراکز پژوهشی، 
فناوری و دانشگاه ها، از جمله مهمترین 
ارکان زیربنایی برای برای رشد اقتصادی 
کشور بوده و توجه به اهمیت آنها، می 
شکوفایی  برای  بستری  موجد  تواند 
توسعه و پیشرفت همه جانبه کشور باشد. 
جایگاه  دادن  ارتقاء  با   ، راستا  این  در 
در  پژوهش  کردن  ونهادینه   ، پژوهش 
برنامه ریزی های آموزشی در سطوح 
و  به رشد  توان  می  عالی،  و  متوسطه 
دانشجویان  و  آموزان  دانش  شکوفایی 
و دانش پژوهان رسید. و در این زمینه ، 
وظیفه صاحبنظران و کارشناسان امر نیز 
بسیار اساسی و سنگین است، که انگیزه 
تحقیق و پژوهش را در دانش آموزان و 
دانشجویان و ... برانگیزانند و کنجکاوی 
آنان را برای انجام دادن تحقیق بیشتر کرده، 
و با برنامه ریزی های دقیق و هدایت 
مستمر، روحیه همفکری را در آنها تقویت 
کنند. البته که در این زمینه از مجهز کردن 
کتابخانه های مدارس ، دانشگاهها و سایر 
مراکز پژوهشی و تحقیقاتی به فناوری 
روز ، و تجهیز آزمایشگاه های این گونه 
مراکز نباید غافل ماند ، لذا می طلبد که 
تصمیم گیران و مسوولان امر ، در جهت 
شکوفایی استعداد پژوهش گران جوان 
، برای انجام دادن کارهای تحقیقاتی و 
پژوهشی ، با ایجاد انگیزه های تشویقی و 

... قدم های موثری بردارند . 

با اذعان به جایگاه پر اهمیت پژوهش 
و پژوهشگر ، »هفته پژوهش« و 25 آذر 

»روز پژوهش« را گرامی می داریم .

))

بدون انجام دادن پژوهش، 
ایستایی و سکون بر دانش 
بشری چیره خواهد شد. 

بنابراین پژوهش سبب درك 
بهتر از دنیای اطراف

 خواهد شد.
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عشایر خواستار افزایش سهمیه سوخت هستند
 اجرای طرح سهمیه بندی سوخت عشایر 
از پاییز امسال و اختصاص ۵۰ لیتر نفت 
سفید برای مصرف ماهانه هر خانوار، عشایر 
کوچنده استان گلستان را با مشکلاتی در 
تامین روشنایی و گرمایش مواجه کرده است. 
به گزارش ایرنا، جمعیت عشایری گلستان 
چهار هزار و ۱۲۲ خانوار با بیش از ۲۳ هزار 
نفر سکنه است که هزار و ۸۸۸ خانوار آن 
عشایر بومی ترکمن و ۲ هزار و ۲۳۴ خانوار 
از عشایر استان های خراسان رضوی، شمالی 
و سمنان هستند. امسال عشایر کوچنده با 
۴۵۰ هزار راس دام کوچ قشلاقی خود را از 
۱۵ آبان به مراتع گلستان آغاز کردند و طبق 
روال هر ساله تا پایان فروردین سال آینده در 
این استان حضور دارند. طرح سهمیه بندی 
سوخت عشایر کشور در حالی از پاییز امسال 
اجرایی شد که پیش از این عشایر کوچ رو 
گلستان نفت سفید مورد نیاز خود را بدون 
محدودیت دریافت کرده و مشکلی برای 
روشنایی و گرم کردن سیاه چادرهای خود 
نداشتند. به گفته عشایر اختصاص ۵۰ لیتر 
نفت سفید برای مصرف یک ماه خانوار 
جوابگوی نیاز آنها نیست و موجب شده 
برای تامین سوخت مورد نیاز خود با چند 
برابر قیمت راهی روستاهای اطراف شوند. 
یکی از عشایر کوچنده خراسان شمالی در 
سهمیه بندی  طرح  گفت:  خصوص  این 
سوخت و اختصاص فقط ۵۰ لیتر برای هر 
خانوار در ماه جوابگوی مصارف روشنایی و 
گرمایش نیست. محمدرضا حیدری که عضو 
هیات مدیره شرکت تعاونی عشایری ملیان با 
۱۴۰ خانوار است، افزود: این میزان سوخت 
تنها برای مصرف حداکثر سه روز یک چراغ 

والر کفایت می کند و عشایر مجبورند بقیه 
نیاز خود را از بازار آزاد و روستاییانی که نفت 
سفید اضافه دارند با قیمت هر بشکه ۲۲۰ 
لیتری ۲ میلیون و ۵۰۰ هزار ریال بخرند که 
هزینه حمل و نقل نیز بر آن اضافه می شود. 
وی با بیان اینکه قیمت مصوب هر لیتر نفت 
سفید ۱۵۰ تومان است، اضافه کرد: بسیاری 
از عشایر برای گرفتن سهمیه نفت خود از 
جایگاه توزیع مجبور به طی کردن مسافت 
بین ۱۵ تا ۳۰ کیلومتر هستند. حیدری ادامه 
داد: بسیاری از فرزندان عشایر ازدواج کرده 
اما مستقل شدن آن ها هنوز در آمار عشایری 
ثبت نشده و به همین دلیل نمی توانند سهمیه 
نفت یا آرد جداگانه بگیرند و مجبورند یا از 
سهمیه خانواده پدری استفاده کرده و یا این 
نیازها را از بازار آزاد تهیه کنند. یکی دیگر از 
عشایر کوچنده ساکن گلستان درباره سهمیه 
امسال نفت سفید و مشکلات خانوارهای 
عشایری در فصل سرما گفت: افرادی که 
چنین سهمیه ای را برای عشایر تعیین کردند 

شناختی از جامعه عشایری نداشته و نمی 
دانند خانه های عشایر در فضای باز بیابان 
مانند خانه  دیگر مردم در روستاها و شهرها، 
در و پنجره ندارد که مانع از مصرف زیاد 
عشایر  داد:  ادامه  شعبانی  شود.  سوخت 
مشکلات زیادی دارند که در حال حاضر 
سوخت مهمترین آن است و تامین آن در 
گرو خرید و حمل یک بشکه ۲۲۰ لیتری 
از روستاهای همجوار با چهار میلیون ریال 
هر  نیاز  مورد  سهمیه  وی  است.  هزینه 
خانوار عشایری را حداقل ۳۰۰ تا ۳۵۰ لیتر 
در ماه دانست و گفت: فقط برای روشن 
کردن یک چراغ والر در شبانه روز حدود 
۱۵ لیتر و برای روشنایی چراغ فانوس در 
آغل ها و کنار گله ها حدود یک لیتر در شب 
نیاز است. مدیرکل امور عشایر گلستان وی 
ضمن تایید کمبود سهمیه سوخت نفت 
گفت:  استان  این  کوچنده  عشایر  سفید 
قرار است به زودی گروه بازرسی از تهران 
برای بررسی موضوع به مناطق عشایری 

اعزام شود. رضا علیپوری افزود: تجدید 
نفت  لیتر  اختصاص سهمیه ۵۰  نظر در 
سفید برای هر خانوار عشایری بویژه در 
استفاده  امکان  آن  عشایر  که  استان هایی 
از چوب یا هیزم را ندارند؛ ضروریست. 
وی اضافه کرد: جامعه عشایری گلستان با 
افزون بر ۲۳ هزار نفر جمعیت از دو تیپ 
خراسان های  کُرد  کوچنده  عشایر  شامل 
شمالی و رضوی و عشایر کوچنده ترکمن 
تشکیل شده اند که قلمرو زیستی آنان در 
سه  مراتع  از  هکتار  هزار   ۳۵۰ مجموع 
شهرستان گنبدکاووس، مراوه تپه و کلاله 
در شرق این استان است. علیپوری گفت: 
۶۹ درصد از جمعیت عشایری کوچنده از 
خراسان شمالی و رضوی و عشایر بومی 
گلستان در شهرستان مراوه تپه، ۲۵ درصد 
در گنبدکاووس و ۶ درصد در کلاله حضور 
داشته و قشلاق می کنند. از مجموع مراتعی 
که در اختیار عشایر کوچنده و بومی گلستان 
قرار داده شده ۱۲۰ هزار هکتار آن در اختیار 
هزار و ۹۷۸ خانوار عشایر کُرد خراسان های 
شمالی و رضوی با جمعیت ۱۰ هزار و 
۹۹۱ نفر است که همه ساله از ۱۵ آبان به 
مدت پنج ماه در قالب قشلاق به این استان 
مهاجرت می کنند. جامعه عشایری گلستان 
اعم از بومی و کوچنده در مجموع ۷۶۷ 
هزار راس دام برای پرورش در اختیار دارند 
و سال گذشته ۶ هزار و ۶۰۰ تن گوشت 
قرمز، هزار و ۲۲۹ تن پشم، ۱۴ هزار و ۹۹ 
تن شیر، ۲۱ هزار و ۷۹۳ مترمربع قالی، ۲ 
هزار و ۴۱۷ مترمربع پشُتی، ۱۰ هزار و ۳۳۷ 
مترمربع گلیم و ۸۲۳ مترمربع جاجیم را 

تولید و روانه بازار کردند.
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زلزله زدگان رامیان ۲۱میلیارد
 ریال کمک هزینه اسکان
 موقت دریافت کردند

میلیون   ۱۰ مبلغ  گفت:  رامیان  فرماندار 
به  موقت  اسکان  بلاعوض  کمک  تومان 
در  که  گرفت  تعلق  رامیانی  زدگان  زلزله 
حال حاضر این مبلغ به حساب همه افراد 
واریز شده است. به گزارش روابط عمومی، 
جواد صادقلو در خصوص آخرین وضعیت 
زده  زلزله  روستاهای  سازهای  و  ساخت 
اظهارکرد: بعد از زلزله ۱۷ شهریور امسال 
که تاکنون ۹۷ روز از آن می گذرد هشت 
بهره  مورد  و  بازسازی  مسکونی  واحد 
برداری زلزله زدگان قرار گرفته است. وی 
افزود: بر اثر زلزله شهریور ماه سال جاری 
 ۱۰ سطح  در  مسکونی  واحد   ۲۱۱ تعداد 
روستای کوهستانی بخش مرکزی تخریب 
قرار  بازسازی  کار  دستور  در  بلافاصله  و 
 ۲۰۰ برای  تاکنون  خوشبختانه  که  گرفت 
واحد پروانه ساختمانی صادر شده و ۱۹۶ 

پرونده به بانک عامل معرفی شده است.

آگهی تجدید دوم مزایده عمومی
 شماره 34140 ) شماره مزایده مرجع(128/909

فروش خودرو اداره کل راه و شهرسازي گلستان

شرح مختصر خودروها 

به شرح  استان گلستان در نظر دارد کالاهاي خود  اداره کل راه و شهرسازي 
مذکور و با جزئیات مندرج در اسناد مزایده را با بهره گیري از سامانه تدارکات 
صورت  به  مزایده 128/909  شماره  با  و   )setadiran.ir  ( دولت  الکترونیکی 

الکترونیکی به فروش برساند.

*زمان انتشار در سایت: ۹۹/0۹/۲7 ساعت ۱۲    *  مهلت دریافت اسناد مزایده :۹۹/۱0/06 ساعت ۱3

*تاریخ بازدید: ۹۹/۱0/07 ساعت 8 صبح   * آخرین مهلت ارسال پیشنهاد قیمت: ۹۹/۱0/۱8 ساعت ۱۲

*زمان بازگشائی:۹۹/۱0/۲0 ساعت ۹ صبح      * زمان اعلام به برنده: ۹۹/۱0/۲۲ ساعت ۱۲ 

ضمناً رعایت موارد ذیل الزامی می باشد.
1-برگزاري مزایده صرفاً از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت می باشد و کلیه مراحل 
فرآیند مزایده شامل خرید و دریافت اسناد مزایده ) در صورت وجود هزینه مربوطه) ، پرداخت 
تضمین شرکت در مزایده ) ودیعه) ، ارسال پیشنهاد قیمت ، بازگشایی پاکات ، اعلام به برنده ، واریز 

وجه مزایده و تحویل کالا در بستر سامانه از این طریق امکان پذیرمی باشد.
2-پیشنهاد می گردد با توجه به خودروهاي ذکر شده در مزایده قبل از ارائه پیشنهاد از خودروهاي 

موضوع مزایده بازدید به عمل آورید.
3-علاقمندان به شرکت در مزایده می بایست جهت ثبت نامه و دریافت گواهی الکترونیکی ) 

توکن) با شماره هاي ذیل تماس حاصل نمایند.
مرکز پشتیبانی و راهبري سامانه 41934- 021

اطلاعات تماس دفاتر ثبت نام سایر استانها، در سایت سامانه) www.setadiran.ir( بخش ثبت نام 
/ پروفایل مزایده گر موجود است.

4-براي کسب اطلاعات بیشتر با شماره 32244371-017 ) اداره پیمان و رسیدگی ( تماس 
حاصل نمائید.

5-نوع مبلغ تضمین و نحوه دریافت در سامانه درج شده است.
شناسه آگهی1061221

صدور کیفرخواست سرشاخه 
های یک شرکت هرمی 

گفت:  گلستان  دادگستری  کل  رئیس 
پرونده متهمان پس از کیفرخواست برای 
صدور رای به دادگاه کیفری دو علی آباد 
فرستاده شد. به گزارش روابط عمومی، 
هادی هاشمیان گفت: سه سرشاخه این 
شرکت هرمی  سال ۹۷ دست کم یک 
میلیارد تومان از زیرشاخه های خود پول 
گرفتند و نه تنها سودی به آنان ندادند اصل 
پول را هم به صاحبان آن بازنگرداندند. 
هاشمیان افزود: شرکت هرمی که متهمان 
تحت عنوان آن کار می کردند  از سال 
۹۵ تعطیل و سایت آن مسدود شده بود 

اما همچنان از افراد برای عضو شدن در 
این شرکت هرمی هزار دلار  می گرفتند. 
وی ادامه داد: این پول در قالب ارز و 
ارزهای دیجیتال دریافت می شد و قرار 
بود اعضا  به ازای هر فردی که به عنوان 
زیرشاخه عضو کنند سود بگیرند. وی 
ادامه داد: پس از چند ماه که اعضا دیدند 
نه از سود خبری هست و نه اصل پول را 
می توانند بگیرند از سرشاخه ها شکایت 
کردند. رئیس کل دادگستری استان گفت: 
با شکایت مالباختگان، سه سرشاخه این 
آباد  علی  در  پارسال  هرمی  شرکت 

دستگیر و رسیدگی به پرونده آغاز شد. 
هادی هاشمیان ادامه داد: به استناد بند ز 
ماده یک قانون مجازات اخلالگران در 
نظام اقتصادی کشور که بر اساس آن 
عضوگیری در شرکت های هرمی جرم 
است برای متهمان کیفرخواست صادر و 
پرونده برای صدور رای به دادگاه کیفری 
دو علی آباد فرستاده شد. وی ادامه داد: 
این پرونده ۲۵ شاکی دارد که همه ۱۸ تا 
۲۱ سال سن دارند و با رویای یک شبه 
پولدار شدن و کسب ویزای دبی و تایلند 

در این شرکت عضو شده بودند.

چاپ مقاله ISI توسط محققین دانشگاه علوم پزشکی
 معاون تحقیقات و فناوری دانشگاه در خصوص چاپ 
مقالات اعضای هیأت علمی دانشگاه گفت: از سال ۲۰۱۹ تا 
الان ۶۰۳ مقاله ISI توسط محققین ما منتشر شده که ۶ مقاله 
جزو مقالات داغ)hot papers( می باشد. به گزارش روابط 
عمومی، در تقویم کشور، ۲۲ لغایت ۲۷ آذر ماه به عنوان هفته 
پژوهش و فناوری نامگذاری شده است، بر این اساس هنرور 
معاون تحقیقات و فناوری دانشگاه گفت: از سال ۲۰۱۹ تا 
الان ۶۰۳ مقاله ISI توسط محققین ما منتشر شده که ۶ مقاله 
جزو مقالات داغ)hot papers( می باشد. محمدرضا هنرور 
افزود: در سال ۹۸ موافقت نامه تاسیس مرکز نوآوری سلامت 
دانشگاه علوم پزشکی گلستان با معاونت علم و فناوری 
ریاست جمهوری تصویب شد، تکمیل بخش عمرانی و 
تاسیساتی این مرکز در سال جاری، خریداری شد. وی ادامه 
داد: تجهیز دستگاه ها از جمله Real Time PCR، راه 

اندازی بخش های آزمایشگاهی شامل آزمایشگاه مولکولی 
با نظارت کمیته فنی و آموزش کارشناسان، مهیاسازی و 
افتتاح آزمایشگاه جامع تحقیقات دانشگاه در شهریور ماه 
سال جاری با حضور معاونت محترم تحقیقات و فناوری 
وزارت متبوع، ارائه خدمات به دانشجویان و محققان و نیز 

همکاری با مرکز رشد و شرکت های دانش بنیان که در حال 
حاضر از خدمات ارزنده آن مجموعه، جزو سایر اقدامات این 
معاونت است. وی درباره اقدامات و برنامه های پژوهشگران 
دانشگاه در زمینه ویروس کرونا خاطرنشان کرد: ۵ شرکت 
مستقر در مرکز رشد دانشگاه به نامهای شرکت دانش گستر 
آزمای هیرکان در زمینه تولید محیط کشت انتقالی کرونا و 
محیط کشت آزمایشگاهی، شرکت طبیب هوشمند هیرکان 
در زمینه ارایه خدمات پرستاری در منزل و فروش آنلاین 
تولید  دادبان  دکتر  گستر  زیستاب  شرکت  محصولات، 
مواددضدعفونی سطوح، شرکت ریزفناوران زیستی جرجان 
تولید کیت تشخیص کرونا بر اساس ایزوترمال و شرکت 
یکتا نانوفناور استرآباد در زمینه تولید الکل و فراورده های 
آن جهت ضدعفونی دست و سطوح،  درزمینه ویروس 

کووید۱۹، فعال هستند.
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خبر

ساخت دستگاه آنالیز گیرایی
 و رئولوژی چسب برای

 اولین بار در کشور

عضو هیأت علمی گروه تکنولوژی و مهندسی 
منابع  و  کشاورزی  علوم  دانشگاه  چوب 
کشور  در  بار  اولین  برای  گرگان،  طبیعی 
و  گیرایی  آنالیز  دستگاه  ساخت  به  موفق 
روابط  گزارش  به  شد.  چسب  رئولوژی 
خصوص  در  عدالت  حمیدرضا  عمومی، 
آنالیز  دستگاه  گفت:  دستگاه  این  ساخت 
گیرایی و رئولوژی چسب با توجه به اهمیت 
آن برای انجام تحقیقات مرتبط با چسب، رزین 
و کامپوزیت ساخته شده است. وی افزود: با 
توجه به اینکه دانش فنیّ و ساخت این دستگاه 
بصورت انحصاری در اختیار ایالات متحده 
آمریکا بود و وجود تحریم ها و قیمت بسیار 
بالای آن )بیش از ۶۰ هزار دلار( خرید این 
دستگاه توسط دانشگاه و حتی کارخانجات 
اولیه  بنابراین، مطالعات  نبود.  کشور مقدور 
ساخت دستگاه از ابتدای سال ۱۳۹۷ شروع و 
پروسه طراحی دستگاه در آذرماه ۱۳۹۷ با تکیه 
بر قطعات و تجهیزات موجود در کشورآغاز 
شد. این عضو هیأت علمی دانشگاه علوم 
کشاورزی و منابع طبیعی گرگان با بیان اینکه 
کاربرد اصلی این دستگاه، اندازه گیری ویژگی 
های فیزیکی- مکانیکی چسب ها و رزین ها 
است تصریح کرد: کاربرد این دستگاه، طیف 
گسترده ای از مطالعات را پوشش می دهد و 
بواسطه آن می توان بسیاری از مشکلات ناشی 
از چسبندگی را در تولید محصولات برطرف 
در خصوص  تری  دقیق  مطالعات  و  نمود 
چسب ها انجام داد که با روش های قدیمی 
و مرسوم ممکن نیست. عدالت افزود: مطالعه 
رفتار وابسته به زمان، رئولوژی و رفتار گیرایی 
چسب نیز از دیگر قابلیت های دستگاه بوده 
که نه تنها در حیطه صنعت، بلکه در مطالعات 
مهندسی پزشکی و رزین های مورد استفاده در 
دندانپزشکی نیز کاربرد دارد. دبیر کمیته متناظر 
سازه های چوبی کشور افزود: ساخت نمونه 
های Lap-Joint از مواد مختلف تحت کنترل 
دقیق دما، فشار و جابجایی، تعیین دمای ژله ای 
شدن چسب ها و رزین های گرماسخت با 
بستر قابل انتخاب، تعیین مقاومت برشی و 
مدول الاستیسیته برشی خط چسب، مطالعه 
رفتار وابسته به زمان چسب مانند خزش و 
افت تنش، تعیین دمای نرم شدگی چسب های 
گرمانرم )Hotmelt(، مطالعه توسعه مقاومت 
چسبندگی تحت تاثیر دما و زمان، تعیین دمای 
افت مقاومت چسب ها و رزین ها در اثر 
تخریب حرارتی، اندازه گیری مقاومت کششی 
مواد پلیمری و کامپوزیتی در ابعاد کوچک و 
مواد نازک و ظریف از جمله تست های قابل 
انجام با دستگاه ایرانی ساخته شده هستند. وی 
در پایان گفت: قیمت تمام شده این دستگاه 
۵۲ میلیون تومان است که در مقایسه با نمونه 

خارجی بسیار ارزانتر است.

تاراج امنیت  دردالان تاریک گرگان
بلوار شهید صیاد شیرازی گرگان به عنوان 
یکی از محورهای اصلی و مسیر دسترسی به 
بیمارستان و مناطق تفرجگاهی شهر، حدود ۱۰ 
ماه است که در تاریکی است. به گزارش مهر، 
توسعه شهرنشینی و گسترش مساحت شهرها 
از جمله مسائلی است که در ابعاد مختلف با آن 
روبرو هستیم که حسب این موضوع پیش بینی 
خدمات اولیه و زیرساختی برای شهروندان به 
عنوان نخستین حق باید توسط مدیران شهری 
و دستگاه های خدمات رسان مورد توجه قرار 
گیرد. توسعه شبکه آب، برق، گاز، تلفن و 
فاضلاب و ایجاد معابر جهت تسهیل آمد و 
شد شهروندان و کاهش بار ترافیک خودروها 
یکی از رویکردهای دستگاه های خدمات رسان 
از جمله شهرداری ها است اما طی سال های 
از  برخی  در  را  توجهی هایی  کم  اخیر 
و  معابر  در  زیرساختی مخصوصاً  خدمات 
هستیم.  شاهد  جدیدالاحداث  خیابان های 
جمع  شبکه  نداشتن  همچون  معضلاتی 
آوری فاضلاب و جوی آب، ناایمن بودن 
بلوارها و خیابان ها و نداشتن روشنایی کافی 
در برخی از معابر از دیگر مشکلات بوده 
که رفع این نواقص علاوه بر تأثیرگذاری 
کاهش  و  محلات  امنیت  ارتقا  حوزه  در 
سازی  ایمن  موجب  احتمالی  سرقت های 
شب  هنگام  خودروها  و  شهروندان  تردد 
می شود. در گرگان هم توجه به روشنایی 
معابر و بهسازی آنها در برخی از محلات 
مانند بلوار خلیج گرگان، بلوار شهید صیاد 
شیرازی، مسیر قلعه حسن به گلشهر، کوی 
چوب بری، کوی شاهد، کوی اقتصاد و غیره 
مورد غفلت قرار گرفته که این امر موجب 
شده  مناطق  این  اهالی  اعتراض  و  گلایه 
از  یکی  شیرازی  صیاد  شهید  بلوار  است. 
کریدورهای اصلی غرب گرگان محسوب 
می شود که در سالیان گذشته برای کاهش 
بار ترافیکی هسته مرکزی شهر احداث شده 
شیرازی  صیاد  بیمارستان  جانمایی  است. 
این  شدن  منظور  و  بلوار  این  حاشیه  در 
اصلی  مسیرهای  از  یکی  عنوان  به  محور 
دسترسی مسافران و گردشگران به مناطق 
النگدره  و  ناهارخوران  مانند  تفرجگاهی 
این  ایمن سازی  باعث شده که ضرورت 
شدن  واقع  همچنین  یابد.  افزایش  محور 
تاریکی، گلند فخرآباد و  روستاهای گلند 
موجب  هم  توشن  گردشگری  روستای 
افزایش تردد خودروها و اهمیت بهسازی 

این مسیر می شود.

تردد شبانه سخت شده است
یکی از ساکنان بلوار صیاد شیرازی گفت: 

واحد  منطقه  این  در  که  قبل  سال   ۶
مسکونی خود را ساختیم و در آن ساکن 
آب،  مانند  زیرساختی  مشکلاتی  شدیم 
برق، آسفالت و غیره وجود نداشت که به 
مرور طی این سال ها برطرف شد اما نبود 
روشنایی کافی در خیابان های اصلی و فرعی 
در این مسیر طی این روزها به یک چالش 
است.  شده  تبدیل  ساکنان  برای  بزرگ 

اینکه  به  توجه  با  افزود:  رضاپور  رامین 
خاموش  ماه  چند  بلوار  وسط  چراغ های 
دچار  خیابان  از عرض  عبور  برای  است 
مشکل هستیم و هر لحظه احتمال زمین 
خوردن یا برخورد با خودروهای عبوری 
وجود دارد. وی تصریح کرد: با خاموش 
شدن نور بلوار اصلی و کوچه ها حضور 
محله  در  ناشناس  افراد  و  گردها  زباله 
برخی  شاهد سرقت  و  یافته  افزایش  هم 
تردد  مسائل  این  و  بوده ایم  هم  اقلام  از 
شبانه اعضای خانواده را بسیار پرمخاطره 
کرده است. رضاپور بیان کرد: بلوار صیاد 
شیرازی از محورهای اصلی شهر بوده و 
مسیر  این  در  ماهه  چند  خاموشی  ادامه 
بیانگر بی توجهی به ارتقا زیست شهری 
اولیه  زیرساخت های  کردن  فراهم  و 
شکل های  به  که  است  شهروندانی  برای 
مختلف مالیات و عوارض به دستگاه های 
شهرداری ها  جمله  از  خدمات رسان 

پرداخت می کنند.

امنیت کاهش یافته است
محور  اصناف  از  یکی  حکیمیان  حمید 
صیاد شیرازی گرگان گفت: تقاطع خیابان 
شیرازی  صیاد  به  فخرآباد  گلند  روستای 
امر  این  و  بوده  تاریک  که  است  ماه  یک 
سرقت ها را افزایش داده است. وی افزود: 
تأسیسات بنگاه بنده هم به سرقت رفته و 
امیدواریم برق رسانی به این منطقه تسریع 

مسئولان  اینکه  بیان  با  حکیمیان  شود. 
علت خاموشی را سرقت کابل برق عنوان 
کرده اند، افزود: امنیت منطقه در حال حاضر 
نسبت به سابق کاهش و میزان تصادفات 
به  است  یافته  افزایش  محور  این  در  هم 
سه  شاهد  اخیر  روز  چند  در  که  گونه ای 
فقره تصادف خسارتی در هنگام شب در 
این محور بودیم. روستاهای گلند فخرآباد و 
گلند تاریکی حدوداً پنج هزار نفر جمعیت 
داشته که از این محور برای تردد به داخل 

شهر گرگان استفاده می کنند.

وجود  خیابانی  مزاحمت  افزایش  امکان 
دارد

یک خانم اهل روستای گلند فخرآباد گفت: 
رفت و آمد در این مسیر هنگام شب، چه 
بوده  دشوار  خانواده  بدون  چه  خانواده  با 
تاریک است و ممکن است هر  منطقه  و 
اتفاقی بیفتد. وی که خود را معرفی نکرد، 
ممکن  بلوار  تمام  روشنایی  اگر  افزود: 

نیست می توان آن را یکی در میان روشن 
امکان وقوع  تاریکی  تاکید کرد:  کرد. وی 
داده  افزایش  را  خیابانی  مزاحمت های 
این موضوع  به  باید مسئولان سریع تر  لذا 
روستای  ساکن  خانم  این  کنند.  رسیدگی 
گلند فخرآباد بیان کرد: در زمستان هنگام 
تاریکی  باران زمین گِل شده و در  بارش 
هم  خوردن  زمین  و  خوردن  سُر  امکان 
وجود دارد. یکی از پرسنل بیمارستان شهید 
صیاد شیرازی هم گفت: پرسنل بیمارستان، 
بیماران و همراهان آنها از این مسیر استفاده 
کرده و مشکل زیادی در تردد شبانه دارند. 
وی تاکید کرد: مطمئناً مشکلات ترددی به 
صورت غیرمستقیم بر روی انرژی و توان 
به  توجه  با  لذا  گذاشته  تأثیر  درمان  کادر 
اینکه بیمارستان صیاد سانتر کرونا است باید 
مشکل روشنایی بلوار زودتر برطرف شود.

شهرداری در روشنایی بلوار صیاد وظیفه ای 
سرپرست  عارف،  فاضلی  نداردمرتضی 
و  ونقل  حمل  زیربنائی،  معاونت  حوزه 
ترافیک شهرداری گرگان تنها به ذکر این 
اداره  با  معابر  کرد: روشنایی  بسنده  جمله 
روشن  وظیفه  تنها  شهرداری  و  بوده  برق 

کردن میادین را بر عهده دارد.

مشکل بزودی برطرف می شود
مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق استان 
گلستان گفت: محور صیاد شیرازی به دلیل 
سرقت کابل برق چندمدت تاریک بود که 
اکبر  علی  هستیم.  آن  نقص  رفع  حال  در 
نصیری افزود: تا آخر هفته سه راه توشن تا 
بالاتر از بیمارستان صیاد شیرازی را روشن 
خواهیم کرد. وی تأکید کرد: روشنی معابر 
اما در میدان ها و  بوده  اداره برق  به عهده 
بلوارها تأمین روشنایی به عهده شهرداری ها 
است. نصیری بیان کرد: ناظران ستاد شرکت 
توزیع برق استان به صورت مستمر روشنایی 
معابر و خیابان ها را سنجیده و خاموشی ها 
را گزارش می دهند که طبق گزارشات آنها 
تاریکی در معابر استان کمتر از یک درصد 
از  یکی  را  برق  کابل  سرقت  وی  است. 
سالانه  گفت:  و  برشمرد  استان  معضلات 
حدود پنج میلیارد تومان برای نگهداری و 
یا جایگزین کردن کابل های جدید در استان 
هزینه می کنیم. با توجه به اینکه محور صیاد 
شیرازی یکی از محورهای پرتردد گرگان و 
مسیر دسترسی به بیمارستان صیاد است لذا 
مسئولان امر برای کاهش حوادث جاده ای 
هر  دیگر  اجتماعی  معضلات  و  احتمالی 
این محور را  چه سریع مشکل خاموشی 

برطرف کنند.

بلوار شهید صیاد شیرازی یكی از کریدورهای اصلی غرب گرگان محسوب می شود که در سالیان گذشته برای کاهش بار ترافیكی هسته مرکزی شهر احداث شده است.

3 بانوی فعال زنان 
کارآفرین برتر کشور شدند

۳ بانوی فعال در حوزه های گردشگری 
 ۱۰ جمع  در  استان  صنایع دستی  و 
برگزیده دور هفتم زنان کارآفرین برتر 
کشور با آرای مردمی انتخاب شدند. به 
امورفرهنگی  و  روابط عمومی  گزارش 
و  گردشگری  میراث فرهنگی،  اداره کل 
صنایع دستی گلستان، با پایان رای گیری 
هفتمین دور انتخاب زنان کارآفرین برتر 
در سامانه انتخاب برترین کارآفرینان زن 
ریاست  معاونت  سایت  روی  بر  ایران 

خانواده،  و  زنان  امور  در  جمهوری 
نفر  بین ۱۰  از  و  برگزیدگان مشخص 
روستایی،  کارآفرینان  بخش  برگزیده 
آی جان عبادی، معصومه ملکان و حلیمه 
صعنه از استان گلستان به این مقام دست 
از روستای  پیدا کردند. آی جان عبادی 
گِدَم آباد از توابع شهرستان گنبدکاووس 
بومی،  صنایع دستی  فعالیت  حوزه  با 
یورتای  تجاری  نام  با  سنتی  سراجی 
آدین از سال ۱۳۸۰ فعالیت خود را آغاز 

و برای ۲۰ نفر اشتغال زایی کرده است. 
دریافت تندیس کارآفرین برتر از دانشگاه 
برگزیده   ،۹۷ سال  قزوین  بین المللی 
از  بخشی   ۹۹ سال  برتر  آرمان  جایزه 
بوده  کارآفرین  بانوی  این  موفقیت های 
است. معصومه ملکان، اقامتگاه بوم گردی 
ننه بی بی را در روستای کرنگ کفتر از 
توابع شهرستان گالیکش راه اندازی و از 
۲ سال پیش تاکنون برای ۲۰ نفر ایجاد 

اشتغال کرده است. 

واقع شدن روستاهای گلند تاریکی، گلند فخرآباد و
 روستای گردشگری توشن هم موجب افزایش تردد

 خودروها و اهمیت بهسازی این مسیر می شود.


